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Glavni in odgovorni urednik
mag. Franci Kotnik

(JM)

(RM)

Slovenija – družba brez tobaka?
V Sloveniji bomo, kot kaže, še letos dobili nov 

zakon o omejevanju uporabe tobačnih izdelkov, 
s katerim bomo v naš pravni red prenesli evrop-
sko direktivo glede proizvodnje in prodaje tobač-
nih ter povezanih izdelkov. Direktiva narekuje ve-
lika slikovno-besedilna zdravstvena opozorila, 
prepoved prodaje tobačnih izdelkov z značilno 
aromo in izdelkov, ki vsebujejo dodatke, strož-
je obveznosti poročanja o sestavinah v tobač-
nih izdelkih, celovito obravnavo elektronskih ci-
garet, novih tobačnih izdelkov in zeliščnih izdel-
kov za kajenje, strožje ukrepe za preprečevanje 
ponarejanja in nezakonite trgovine s tobačnimi 
izdelki ter prepoved prodaje tobaka, tobačnih in 
povezanih izdelkov prek interneta.

Kot pojasnjujejo na zdravstvenem ministr-
stvu, se zaradi velike škode, ki jo za zdravje ljudi 
predstavlja raba tobaka in povezanih izdelkov, 
uvajajo tudi drugi ukrepi za zmanjšanje dosto-
pnosti do tobačnih izdelkov, popolna prepoved 
oglaševanja in ukrepi za zaščito pred izposta-
vljenostjo tobačnemu dimu. Zaradi številnih krši-
tev zakonodaje, zlasti prepovedi prodaje tobač-
nih izdelkov mladoletnim, je predlagana uvedba 
licenciranja za prodajo tobačnih izdelkov. Pre-
dlagana je tudi uvedba posebne dajatve, ki bi 
predstavljala nov vir za zdravljenje s tobakom 
povezanih bolezni, preprečevanje začetka kaje-
nja in programe opuščanja kajenja. 

Ministrica za zdravje Milojka Kolar Celarc: »Tu-
di v Sloveniji želimo zagotovili celovit pristop do 
nadzora nad tobakom in tako prispevati k boljše-

mu zdravju ljudi in ne-nazadnje tudi k vzdržnosti 
zdravstvenega sistema v prihodnosti.« Cilj je do 
leta 2025 zmanjšati potrošnjo tobačnih izdel-
kov za trideset odstotkov, s čimer bi sledili zgle-
du držav, ki stremijo k družbi brez tobaka, v kate-
ri bo delež kadilcev pod petimi odstotki.

Tobak med dejavniki tveganja za zdravje v 
Sloveniji zahteva največ življenj. Rabi tobaka se 
pripisuje 15 odstotkov vseh smrti pri Slovencih, 
starih od 30 do 44 let, 31 odstotkov vseh smrti 
pri ljudeh, starih od 45 do 59 let, in 25 odstotkov 
vseh smrti pri ljudeh starosti 60 do 69 let. V Slo-
veniji vsak dan zaradi bolezni, povezanih s ka-
jenjem, umre deset oseb, kar pomeni 3.600 na 
leto. Veliko breme za posameznike, gospodar-
stvo in zdravstveni sistem predstavljajo tudi bo-
lezni in z njimi povezane posledice, ki jih povzro-
ča kajenje.

Nekateri ukrepi, ki jih prinaša novi protika-
dilski zakon, so medtem naleteli na nasprotova-
nje prizadetih, še posebej odločno so se odzva-
li gostinci, povezani znotraj Obrtno-podjetniške 
zbornice Slovenije. Kaj o novih ukrepih zoper ka-
jenje menijo Zgornjesavinjčani, preberite v tokra-
tni anketi na naslednji strani.
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Naša anketa
Bodo gostinci morali preurediti terase?

V obravnavi je nov predlog protikadilskega zakona, po katerem bo 
dovoljeno kaditi le na popolnoma odprti površini. V nasprotju s tem 
zakonskim določilom bodo tako sedanje že obstoječe terase in go-
stinski vrtovi, ki so pokriti ali ograjeni. Kaj o tem menijo zgornjesa-
vinjski gostinci?

Marko Robnik, Krnica
Naša pokrita terasa je del objekta in ne razmiš-

ljam, da bi jo zaradi novega tobačnega zakona pre-
uredil in si tako nakopal dodatne stroške. Sicer pa 
se država, namesto da bi nam pomagala, na vse 
pretege trudi, da bi nam delo otežila z neživljenjski-
mi predpisi. Tisti, ki so do sedaj kadili, bodo tudi v 
prihodnje. Ne verjamem, da bi zaradi tega bilo manj 
kadilcev. 

Mateja Kumprej, Rečica ob Savinji
To, da se v zaprtih prostorih in v gostilnah, kjer 

kadilci škodijo nekadilcem, ne kadi, je super. V od-
prtih prostorih, kjer vsak kadilec škodi le sebi, pa se 
mi zdi preprečevanje tovrstnega dejanja velika ne-
umnost. Vsak zase namreč ve, kaj dela. In če bo no-
vi zakon preprečeval kajenje na terasah, ki že po ob-
stoječem zakonu morajo biti dovolj odprte, bo lah-

ko marsikateri gostinec zaprl svoja vrata. A s tem ne bo nič manj kadilcev. 

Mateja Lever, Šmartno ob Dreti
Pred tremi leti mi je inšpekcija naložila preuredi-

tev terase. Tedaj sem ugodila njihovim zahtevam. 
Sedaj pa si ne mislim ustvarjati dodatnih stroškov 
in se ponovno lotevati preureditve. S tovrstnim ukre-
pom država ne bo pripomogla k zmanjšanju šte-
vila kadilcev, temveč bo pripomogla k dejstvu, da 
se nam bo zmanjšal promet, posledično pa bo tu-
di manj pobranih davščin. 

Pripravila in fotografirala Marija Šukalo

Andreja Bizjak, Logarska Dolina
Naš gostinski lokal je že sedaj tako urejen, da je 

terasa odprta in nam novi zakon ne bo povzročil 
dodatnih stroškov. Sicer sva s partnerjem oba ne-
kadilca, tako da o kadilcih niti ne razmišljava. Verja-
mem, da bodo v tistih lokalih, ki imajo terase zapr-
te, nastali veliki stroški, saj so v času uvajanja kadil-
skega zakona v letu 2007 v želji, da bi zadržali gos-

te kadilce, morali vložiti v opremo teras velika sredstva. 

Marko Atelšek, Dol-Suha
Zakon se mi zdi čisti absurd, vedno kaj omejuje-

jo, namesto da bi nam omogočali delo. Kot gosti-
nec zaradi tega ne bom imel dodatnih stroškov s 
preureditvijo terase, tudi licenčnina ne bo ovira, saj 
že do sedaj v našem lokalu ni bilo moč kupiti tobač-
nih izdelkov. Kot kadilcu pa se mi zdi, da je to dis-
kriminacija kadilcev. A ne verjamem, da bodo taki 
ukrepi zmanjšali število kadilcev. Strastni kadilci namreč kadijo ne glede 
na vremenske razmere in prostor.

PROTIKADILSKI ZAKON ZNOVA NA TAPETI

Gostinci se sprašujejo, ali vlada dela proti tobaku ali 
proti njim

V pripravi je nov Zakon o omejevanju uporabe tobačnih izdel-
kov, ki bi lahko bil v državnem zboru izglasovan že decembra. 
Slovenija si je namreč zadala cilj, da do leta 2050 našo druž-
bo pretvori v družbo brez tobaka in, kot kaže, je vlada za dose-
go tega cilja pripravljena biti strožja celo od aktualne evropske 
direktive za zmanjševanje kajenja. Želja vlade, da tobak ne bi 
bil več del slovenske družbe, največ težav povzroča gostincem. 
Predlog novega tobačnega zakona jim nalaga ponovno preure-
ditev večine gostinskih teras ali celo njihovo zaprtje.

VLADA SI JE ZADALA VISOKE 
CILJE

Že nekaj mesecev je javnost 
seznanjena s protikadilskimi spre-
membami, ki se obetajo. Največ 
govora je bilo o spremenjeni to-
bačni embalaži in o tem, da se to-
bačnih izdelkov ne bo več oglaše-
valo. Po zagotovilih ministrstva za 
zdravje so cilji predloga zakona 
jasni: preprečevanje začetka ka-
jenja med mladostniki in mladi-

mi osebami, spodbujanje opušča-
nja kajenja, zmanjšanje izposta-
vljenosti tobačnemu dimu in po-
sledično zmanjšanje obolevnosti, 
prezgodnje umrljivosti ter stroškov 
zaradi rabe tobaka. Zaradi zmanj-
šanja izpostavljenosti dimu je vla-
da na novo opredelila definicijo, kaj 
pomeni odprt prostor in kakšna naj 
bi bila terasa, na kateri bo še do-
voljeno kaditi. Kot razlagajo na pri-
stojnem ministrstvu, naj bi s tem 

med drugim lažje izvajali nadzor in 
sankcioniranje na terenu.

ODPRT PROSTOR Z NOVO 
DEFINICIJO

Po predlogu nove protikadil-
ske zakonodaje bodo morali šte-

vilni gostinci znova preurejati svo-
je gostinske vrtove. Za odprt pros-
tor naj bi se po novem štele le po-
polnoma odprte površine. Površi-
na, ki omejuje prostor ob straneh, 
torej tudi cvetlična korita, živa meja 
in nenazadnje vsaka ograja, bi bila 

Želja vlade, da tobak ne bi bil več del slovenske družbe, največ težav 
povzroča gostincem.
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po novi definiciji v nasprotju z od-
prtim prostorom, kjer je kajenje do-
voljeno. Gostinci opozarjajo, da je 
že sedaj težko v praksi izvajati do-
ločila veljavnega zakona, ki je že 
tako povzročil upad prometa v go-
stinskih lokalih. Nove spremembe 
po opozorilih Obrtne zbornice Slo-
venije (OZS) prinašajo le še dodat-
no ukinjanje delovnih mest in zapi-
ranje lokalov.

ZARADI SPREMEMB LAHKO PRIDE 
DO REFERENDUMA

Namesto ponovnih preure-
janj, stroškov in celo zapiranj 
lokalov, gostinci predlagajo de-
finicijo, podobno avstrijski. Po 
tej bi bil odprt prostor tisti pros-
tor, ki nima strehe ali pa ima od-
prto najmanj površino ene dalj-
še stranice. Gostinci so namreč 
prepričani, da bi morala za ure-
ditev gostinskih vrtov oziroma 

Janez Kaker, 
predsednik Območne 
obrtno-podjetniške zbornice 
(OOZ) Mozirje:

»Na OOZ Mozirje, smo prepri-
čani, da država nalaga nereal-
ne in škodljive ukrepe. Po na-
šem mnenju nova tobačna za-
konodaja z licenčninami in preu-
rejanjem prodajnih mest nalaga 
nerealne stroške, kar bo ogrozilo 
obstoj gostincev. Nenehne obre-
menitve bodo privedle do sta-
nja, ki je za obrtnike in podjetnike 
nevzdržno. Veliko se jih namreč 
bojuje za goli obstoj in preživetje, 

precej jih je svojo dejavnost že opustilo. 
Zaradi takšnih ukrepov bo tudi slovenski turizem vse manj konkuren-

čen sosednjim državam. Gostinci ne nasprotujejo omejevanju oglaše-
vanja, prepovedi prodaje mladoletnim in uvedbe licenc, nasprotujejo 
pa plačilu licenčnin. Predvsem je nedopustno in že naravnost smešno 
omejevanje zaprtega prostora na terasi, tako da je že cvetlično kori-
to bariera.«

teras zadostovati predvsem pri-
merna zračnost in s tem odvaja-
nje cigaretnega dima. 

V sekciji za gostinstvo in turi-
zem pri OZS poleg tega zahtevajo, 
da vlada umakne predlagano pre-
poved vnosa pijač v kadilnice. Go-
stje si prepogosto in kljub opozo-
rilu gostinca tja kar sami odnese-
jo pijačo, s tem pa gostinci tvega-
jo sankcije. V OZS odločno zatrjuje-
jo, da gostinci trenutno veljavnemu 
zakonu popolnoma sledijo kljub 
davkom, administrativnim oviram 
in zdaj še licenčninam na tobač-
ne izdelke. Poleg tega niso nikoli 
nasprotovali poskusom zmanjše-
vanja števila kadilcev in zaščiti za-
poslenih v lokalih, sedaj pa je mera 
polna, so ostri pri OZS. Zato napo-
vedujejo, da se bodo takšnim ukre-
pom uprli, če bo treba, tudi z refe-
rendumom.

Tatiana Golob

(Foto: ŠS)

MINISTRSTVO ZA FINANCE 

Vlada bo občinam v prihodnje 
dodelila malenkost več 

denarja

Višina povprečnine od leta 2012 dalje: 
Leto 2012 (januar-junij)   554,50 EUR 
Leto 2012 (julij-december)   543,00 EUR
Leto 2013    536,00 EUR
Leto 2014    536,00 EUR
Leto 2015 (januar-junij)   525,00 EUR
Leto 2015 (julij-december)   500,83 EUR
Leto 2016    522,00 EUR

Nedavno so občine prejele do-
pis sektorja za sistem financira-
nja lokalnih skupnosti na ministr-
stvu za finance. V dopisu direktorat 
občine obvešča, da so na spletni 
strani ministrstva objavljeni pred-
hodni podatki za sredstva, ki obči-
nam pripadajo po zakonu o finan-
ciranju občin (ZFO-1), med njimi tu-
di povprečnina. Omenjene podatke 
občine v teh dneh nujno potrebuje-
jo, saj oblikujejo predloge občin-
skih proračunov za leto 2017, ne-
katere tudi že za leto 2018.

Pri predhodnih izračunih primer-

ne porabe, dohodnine in finanč-
ne izravnave, ki jih občine dobijo, 
je upoštevana povprečnina v viši-
ni 530 evrov na prebivalca, kar je 
8 evrov več kot v letošnjem letu. Za 
leto 2018 je ministrstvo pri predho-
dnih izračunih upoštevalo povpreč-
nino v višini 536 evrov. To še vedno 
ni številka, ki so jo bile občine de-
ležne pred petimi leti, ko so dobile 
554,50 evra, na kar so ti zneski za-
čeli padati. V nekaterih letih so po-
gajanja potekala za vsako polovi-
co leta posebej. 

Marija Lebar

OBČINA SOLČAVA 

Dokončana protiprašna zaščita 
na delu ceste v kraju

Nova protiprašna zaščita na cesti Vavdi-Lipnik 
(Fotodokumentacija Občine Solčava)

V Solčavi so pravkar zaključili z 
zadnjo od večjih investicij v cestno 
infrastrukturo v letošnjem letu. Gre 
za projekt ureditve ceste in izvedbe 
protiprašne zaščite na cesti Vavdi-
-Lipnik. Za projekt je občina odštela 
okoli 20 tisoč evrov.

Omenjena cesta v dolžini približ-
no 125 metrov je v sami vasi Solča-
va in vodi mimo treh stanovanjskih 
hiš. Ker je bila doslej v makadam-
ski izvedbi, je bila precej uničena, 

pojavljale so se večje udarne jame 
in ob suhem vremenu obilica pra-
hu izpod avtomobilskih koles. Tam-
kajšnji občani so že pred časom 
dali pobudo, da se cesta uredi in 
občina jim je letos prisluhnila.

Uredili so cestišče in ga asfaltira-
li, naredili asfaltne mulde ter izved-
li meteorno kanalizacijo. Namestili 
so še tri montažne grbine za umir-
janje prometa na tem delu.

Marija Lebar
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NOV LOGISTIČNI CENTER V KLS HITRO RASTE

Pred koncem leta naj bi preselili zaloge gotovih 
proizvodov 

Mirko Strašek: »S strani občine imamo veliko 
podporo in tudi na upravni enoti nam pomagajo. 
Kljub temu menim, da postopki tečejo prepočasi 
glede na hitrost, s katero se mora KLS odzivati 

na svetovnem trgu.« (Foto: Štefka Sem)

Logistični center bi moral biti dokončan do sredine decembra, a je rok dokončanja ogrožen zaradi 
dolgih postopkov pri pridobivanju soglasij in dovoljenj. (Foto: Štefka Sem)

V ljubenskem podjetju KLS, kjer izdelujejo zo-
bate obroče za vztrajnike avtomobilskih motor-
jev, ponovno gradijo. Poleg proizvodnih prosto-
rov raste logistični center. V prostorih sedanje-
ga skladišča gotovih proizvodov, ki bo po no-
vem letu v logističnem centru, bo prostor dobi-
la orodjarna. 

VELIKA VLAGANJA V ZADNJIH LETIH
KLS zadnja leta veliko investira. Lani so vloži-

li 13 milijonov evrov, največji delež naložb so bi-
li novi stroji in posodobljena tehnološka oprema. 
Letos bodo investirali 14 milijonov. Večino bodo 
vložili v novo tehnološko opremo. Gradijo logi-
stični center, ki bi moral biti dokončan do sredi-
ne decembra, a je rok dokončanja ogrožen zara-
di dolgih postopkov pri pridobivanju soglasij in 
dovoljenj. Ob logističnem centru bo treba razši-
riti cesto in premakniti pločnik, a se zadeva za-
radi zapletenih postopkov z dovoljenji in soglas-
ji zelo vleče. »Kljub našim pogostim klicem, da 
bi zadeve stekle hitreje, še vseeno ne gre tako, 
kot bi moralo,« je povedal direktor podjetja Mir-
ko Strašek.

V SEDANJE SKLADIŠČE ORODJARNA
Logistični center bo namenjen skladiščenju 

gotovih proizvodov, v njem bodo pripravljali em-
balažo in transportne enote, prevzemali razno 
blago ter materiale, tam bodo imeli postajo vi-
ličarji in oprema za notranji transport. Stavba 
meri 4.300 kvadratnih metrov uporabnih povr-
šin. Zaradi poplavne varnosti je dvignjena, prav 
tako bo zaradi tega dvignjen del ceste. Vse to je 

prineslo dodatne stroške, je dejal Strašek. 
»V kolikor nam bo vreme postreglo in ne bo 

kakšnih zapletov, bo gradnja dokončana sredi 
decembra, kar pomeni, da bomo stavbo zgradi-
li v enkrat krajšem času, kot smo ga potrebova-

li za pridobitev dovoljenj. S strani občine imamo 
veliko podporo in tudi na upravni enoti nam po-
magajo. Kljub temu menim, da postopki tečejo 
prepočasi glede na hitrost, s katero se mora KLS 
odzivati na svetovnem trgu, saj nam to predsta-
vlja poslovno oviro.«

NAJBOLJ ROBOTIZIRANO PODJETJE
»Do konca leta želimo prestaviti skladišče go-

tovih proizvodov v nove prostore, v sedanjem 
skladišču bo treba opraviti adaptacijo in ga 
dograditi, saj bomo tja prestavili orodjarno,« je 
povedal direktor in dodal, da poslovanje in inve-
sticije tečejo tako, kot je začrtano v srednjeroč-
nem planu podjetja. Lani zgrajena hala je že pol-
na obdelovalnih linij, vse naložbe tečejo v skladu 
s planom. Povečujejo stopnjo robotizacije in av-
tomatizacije. V proizvodnji imajo 145 robotov in 
so najbolj robotizirano podjetje v širši regiji, ne 
le v Sloveniji. 

PRODAJA VEČJA KOT LANI
Letošnje leto se počasi zaključuje in imajo že 

dokaj točne podatke, kako bodo zaključili po-
slovno leto. Da so ohranili konkurenčnost, so po 
besedah Straška znižali prodajne cene v popre-
čju za slabih pet odstotkov. Kljub temu bodo le-
tos poslovali boljše kot lani. Prodali bodo več ko-
sov in računajo, da bo njihova prodaja deset od-
stotkov večja. 

»S tem dokazujemo, da dobro napredujemo 
in smo bolj konkurenčni od drugih. Pred kratkim 
smo prejeli priznanje nemškega podjetja Scha-
effler, ki je eden največjih dobaviteljev avtomo-
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OKROGLA MIZA PREHOD V ZELENO GOSPODARSTVO 

Za zeleno prihodnost je potrebna sprememba 
miselnosti 

Na okrogli mizi o prehodu v zeleno gospodarstvo so spregovorili (od leve): Franci Pečnik, mag. Marko 
Krajner, državni sekretar Tadej Slapnik, Urša Zgojznik in mag. Franci Kotnik. (Foto: Marija Lebar)

Ob odprtju Podjetniškega centra Pristop, ki 
ga je v mozirskem upravnem centru odprl ter 
na poslovno pot z uvodom pospremil pobu-
dnik in koordinator skupnosti Pristop Mozirje 
Franci Pečnik, je potekala okrogla miza o vizi-
ji, izzivih in priložnostih prehoda v zeleno go-
spodarstvo. Namen dogodka je bil, da se jav-
nost seznani o tej aktualni vsebini. O možno-
stih in izzivih zelenega gospodarstva so govo-
rili tako predstavnik vlade kot predstavnica ci-
vilne družbe in predstavnik gospodarstva. Da 
je tema za mnoge zanimiva, je pričala tudi šte-
vilčna udeležba na okrogli mizi.

KROŽNO GOSPODARSTVO
Tadej Slapnik, državni sekretar v kabinetu 

predsednika vlade in vodja medresorske delov-
ne skupine za zeleno gospodarstvo, je predsta-
vil načrt vlade v zvezi s prehodom v krožno ozi-
roma zeleno gospodarstvo, ki ga je vlada spre-
jela v začetku oktobra. Pomanjkanje naravnih 
virov, zlasti v Evropi, rast števila prebivalstva in 
slabšanje stanja okolja skupaj s toplogrednimi 
učinki so nekateri od vzrokov, zakaj je potrebna 
sprememba odnosa do naštetega in prehod v 
krožno gospodarstvo, kjer ni odpadkov. Vsi viri 
v ciklu krožijo. 

SPREMEMB NE BO ČEZ NOČ
»Prehod v zeleno gospodarstvo bo dolgotra-

jen proces, ki je nujen in v njem moramo sodelo-
vati vsi,« je povedal Slapnik. Vizija ob tem je več-
ja konkurenčnost slovenskega gospodarstva, 
višja dodana vrednost, prehod na obnovljive vi-
re energije, učinkovito upravljanje z naravnimi vi-
ri. Večino aktivnosti je potrebno izvajati na lokal-
ni ravni, zato so v delovni skupini veseli pobud, 
kot je tokratna okrogla miza, je dejal Slapnik. Vsi 
našteti ukrepi se bodo pozitivno odrazili tudi na 
višji kakovosti delovnega in bivalnega okolja ter 
na novih zelenih delovnih mestih.

DRUŽBA BREZ ODPADKOV
Nevladni sektor si že dolgo prizadeva za ohra-

njanje in varovanje okolja. Predsednica društva 
Ekologi brez meja, domačinka Urša Zgojznik 
je predstavila nekatere ukrepe v projektu Zero 
Waste, ki vodijo k družbi brez odpadkov. Z njim 
nagovarjajo ljudi k spremembi življenjskega slo-
ga in k zavedanju, da odpadki niso odpadki, pač 
pa surovina, ki jo bo nekdo lahko uporabil. Smer-
nice Evropske unije so zmanjšati mešane od-
padke za 20 do 50 odstotkov. Pri ločenem zbi-
ranju komunalnih odpadkov je Slovenija že kar 
visoko, saj se v povprečju loči in reciklira 65 od-
stotkov odpadkov. Cilj je odpadno hrano znižati 
za 50 odstotkov, saj še vedno velike količine hra-
ne zavržemo. 

V namen osveščanja prebivalstva so začeli 
s pobudami na lokalni ravni. Tako so že lahko 

razglasili prve občine brez odpadkov. Mag. Fran-
ci Kotnik, ki je okroglo mizo povezoval, se je ob 
tem vprašal, kaj bi bilo potrebno narediti, da bi 
se mednje uvrstile tudi zgornjesavinjske občine.

ŽE VNAPREJ PREDVIDETI VEČKRATNI CIKEL 
SUROVIN 

Še korak naprej je poslovni model Od zibelke do 
zibelke ali Cradle To Cradle. Tega je predstavil mag. 
Marko Krajner iz svetovalne družbe EPEA Switzer-
land. Kot je povedal, pri tem ne gre za razmišljanje 
o tem, da se odpadke reciklira, temveč tako, da se 
o morebitnih odpadkih že pri idejni zasnovi in pri di-
zajniranju produkta razmišlja o uporabi surovin, ki 
se bodo v več življenjskih ciklih vračale v proizvodni 
krog. Prav tako se upošteva uporaba nenevarnih in 
nestrupenih kemikalij in dodatkov. 

Marija Lebar

bilske industrije v svetu. Med 200 strateškimi 
dobavitelji smo bili mi med štirimi, ki smo pre-
jeli priznanje za strateško partnerstvo. Pomeni, 
da smo sedaj njihovi partnerji, kar je za nas ve-
liko priznanje, odgovornost in čast ter tržna pri-
ložnost, ki nam odpira nova vrata.«

MLAD KOLEKTIV
Trenutno je v podjetju 240 zaposlenih. Letos 

so zaposlili trideset novih sodelavcev, večino 
mladih, ki so nadomestili upokojene delavce in 
takšne, ki ne dosegajo ciljev podjetja ali odidejo 
na druga delovna mesta, velik del novih zaposli-
tev pa je bil na račun povečane proizvodnje. »S 

povprečnimi ljudmi ne moremo dosegati vrhun-
skih rezultatov in s takšnimi se razidemo,« je de-
jal Strašek. Zaradi logističnega centra novih za-
poslitev ne bo, bodo pa imeli nekaj zaposlitev 
zaradi povečane in nove proizvodnje in v prime-
ru nadomeščanja sodelavcev, ki se bodo upo-
kojili. KLS je mlad kolektiv, njihova povprečna 
starost je 37 let.

PREDSEDOVANJE SVETU GAZEL
Mirka Straška, direktorja podjetja KLS, ki je v 

letu 2011 dobilo zlato gazelo, so povabili v naj-
višji organ projekta Gazela. Od takrat je član sve-
ta gazele, z letošnjim letom pa je postal njegov 

predsednik. Delo sveta je, da vsako leto podrob-
no oceni in izbere najboljše podjetje med hitro 
rastočimi podjetji v Sloveniji ter mu podeli pri-
znanje zlata gazela. 

S projektom dajejo spodbudo novim podjetni-
kom in optimistično sporočilo slovenski javnosti 
o pozitivnih zgodbah v slovenskem gospodar-
stvu. Izbrana podjetja so lahko drugim za zgled, 
saj so največkrat začela iz nič. Odločitev o zlati, 
srebrni in bronasti gazeli izberejo s konsenzom. 
»Delo je odgovorno, zanj si vzamemo veliko ča-
sa, da med njimi izberemo res najboljše,« je zak-
ljučil Strašek. 

Štefka Sem
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NAMESTNIK GENERALNEGA DIREKTORJA POŠTE SLOVENIJE MAG. ANDREJ RIHTER

Skupina Pošta Slovenije izpad določenega 
segmenta storitev uspešno nadomešča z 

novimi storitvami

Službena pot mag. Andreja Rihter-
ja iz Delc je zgodba o uspehu. Od pis-
monoše do namestnika generalnega 
direktorja Pošte Slovenije je prišel s 
pridnim delom in dokazal, da so tudi 
takšne zgodbe možne. Do nedavnega 
je bil tudi predavatelj na dveh fakulte-
tah in predsednik nadzornega odbora 
v gornjegrajski občini. 

- Vaša kariera na sedanji Pošti Slovenije se je 
začela na delovnem mestu pismonoša. 

Drži, moja kariera se je pričela na tedanjem 
PTT podjetju, in sicer oktobra leta 1993, se pra-
vi, da sem že 23 let zaposlen v tem podjetju, ki 
se je leta 1995 preimenovalo v Pošto Slovenije, 
ob razdružitvi tedanjega PTT podjetja na Pošto 
in Telekom. Začel sem kot pismonoša motorist 
v domačem kraju, Šmartnem ob Dreti, kasneje 
sem delo pismonoša opravljal tudi v Nazarjah. 
Ker sem se ob delu tudi izobraževal, sem kasne-
je postal manipulativni delavec na pošti v Šem-
petru v Savinjski dolini. Ko sem dokončal študij 
na prvi stopnji, mi je bilo kot inženirju prometa 
zaupano izvajanje kontrole dostave na velenj-
ski pošti. 

- Še naprej ste usklajevali delo in študij
Ob nadaljnjem izobraževanju na Fakulteti za 

pomorstvo in promet v Portorožu sem postal 
univerzitetni diplomirani inženir tehnologije pro-
meta. Takrat sem napredoval in postal upravnik 

pošte v Celju, kjer je bilo takrat skoraj sto zapo-
slenih. Po zaključku študija na drugi stopnji sem 
se vpisal na magistrski študij in se preselil v Lju-
bljano, kjer sem postal namestnik direktorja PE 
Ljubljana. 

Po končanem magistrskem študiju sem kot 
magister znanosti s področja prometnih ved 
postal odgovoren za izvajanje prometa za ob-
močje celotne poslovne enote Ljubljana, ki je 
takrat zaposlovala preko 1.200 sodelavcev.  

- Kako dolgo ste bili svetovalec generalnega 
direktorja za logistiko?

Preden mi je bilo zaupano vodenje poštno lo-
gističnega centra v Ljubljani, sem bil nekaj več 
kot pol leta svetovalec generalnega direktorja za 
logistiko na upravi družbe. Po treh letih vodenja 
poštno logističnega centra sem postal direktor 
Poslovne enote Celje, kjer je bilo takrat zaposle-
nih 856 sodelavcev. V letu 2010 sem vpisal dok-
torski študij na fakulteti za logistiko.

Leta 2013 sem postal pooblaščenec poslo-
vodstva, odgovoren za logistiko na upravi Pošte. 
V tistem času sem vodil več različnih projektov s 
področja logistike ter bil odgovoren za investici-
je in nabavo v logistiki.

- Trenutno ste namestnik generalnega direk-
torja Pošte Slovenije.

Po uspešni kandidaturi sem v lanskem letu 
postal namestnik generalnega direktorja Pošte 
Slovenije. S petletnim mandatom sem pričel 
12. avgusta. Poslovodstvo sestavljajo trije čla-
ni, in sicer generalni direktor, namestnik gene-

ralnega direktorja in član poslovodstva. Med-
sebojno imamo razdeljene naloge, smo pa ko-
lektivno odgovorni za poslovanje celotne Sku-
pine Pošte. 

V sestavi Pošte Slovenije je tudi sedem hče-
rinskih družb. Odgovoren sem za celotno po-
dročje investicij in nabave v skupini in področje 
globalne logistike ter za strateški razvojni pro-
gram od leta 2017 do 2022, ki je v zaključni fa-
zi priprave. V pošti zaposlujemo 5.800, skupaj s 
hčerinskimi podjetji preko 6.200 ljudi.

- Kar nekaj let ste tudi predavali študentom 
na dveh fakultetah.

S strani senata fakultete za pomorstvo in pro-
met sem bil imenovan za predavatelja in na vi-
sokem strokovnem programu na fakulteti, kjer 
sem bil nosilec in predavatelj predmeta orga-
nizacija in eksploatacija poštnega prometa. Ob 
ustanovitvi fakultete za logistiko v Celju sem bil 
povabljen, da se pridružim in takrat sem si pri-
dobil naziv višji predavatelj. Bil sem nosilec dveh 
predmetov: oskrbne verige in logistična tehnolo-

gija. Za pridobitev naziva sem moral objaviti več 
strokovnih člankov, bil sem tudi mentor študen-
tom pri diplomskih nalogah kot tudi somentor.

Zaradi obilice dela sicer še sodelujem s fakul-
teto za logistiko kot tudi z Ekonomsko fakulteto v 
Ljubljani, vendar zgolj kot strokovni sodelavec. 
V ta namen izvajam posamezna predavanja za 
podiplomske študente, in sicer predstavim prak-
tični primer managerja v logistiki.

Ob tem sem imenovan v upravni odbor Go-
spodarske zbornice Slovenije (GZS) v segmen-
tu transporta in logistike in sem član skupšči-
ne GZS. Ravno tako sem član Združenja Mana-
ger in član nadzornega sveta zavarovalnice Mo-
ja naložba.

- Ste pa bili aktivni tudi v lokalnem okolju.
V lokalno skupnost sem se vključil kot pred-

sednik nadzornega odbora (NO) Občine Gornji 
Grad. Zame, kot gospodarstvenika, je bila dobra 
izkušnja videti, kako deluje področje negospo-
darstva. Počaščen sem bil, da so me povabili v 
NO in me tudi imenovali za predsednika. 

- Kaj ste opazili, ko ste primerjali delo v go-
spodarstvu in javni upravi?

Težko je primerjati gospodarstvo z javno 
upravo. Bistvena razlika je v pridobivanju in po-
rabi sredstev, izkušnja pa je bila dobra. Dobil 
sem vpogled, kako deluje občinska uprava in 
sistem javne uprave. V tem kratkem času je bilo 
sodelovanje z vsemi korektno. NO sicer ni repre-
sivni ali prekrškovni organ, je le organ, ki nadzi-

Mag. Andrej Rihter

»Začel sem kot pismonoša motorist v do-
mačem kraju, Šmartnem ob Dreti, kasne-
je sem delo pismonoša opravljal tudi v Na-
zarjah. Ker sem se ob delu tudi izobraževal, 
sem kasneje postal manipulativni delavec 
na pošti v Šempetru v Savinjski dolini.«

»Nadzorni odbor sicer ni represivni ali 
prekrškovni organ, je le organ, ki nadzira 
porabo proračunskih sredstev in daje pre-
dloge za izboljšanje ali opozarja na določe-
ne nepravilnosti. Ko sem vodil nadzorni od-
bor Občine Gornji Grad, večjih nepravilnos-
ti ni bilo zaznati, bilo pa je nekaj manjših po-
manjkljivosti.«
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ra porabo proračunskih sredstev in daje predlo-
ge za izboljšanje ali opozarja na določene nep-
ravilnosti. Ko sem vodil NO Občine Gornji Grad, 
večjih nepravilnosti ni bilo zaznati, bilo pa je ne-
kaj manjših pomanjkljivosti. 

- Vstop konkurence na trg in modernizacija 
– informatizacija ter liberalizacija trga poštnih 
storitev sta povzročila spremembe v Pošti. Ka-
tere so bile največje?

Z letom 2011 je prišlo do liberalizacije trga po-
štnih storitev. Drži, da smo imeli v enem delu do 
takrat monopol. Konkurenca na trgu, elektron-
ska substitucija in elektronsko bančništvo so 
prinesli velike spremembe in padce v segmen-
tu prihodkov in tudi storitev. Zaradi tega smo le-
to zatem pričeli s prestrukturiranjem podjetja, iz-
vedli smo konkretno reorganizacijo, ki poteka še 
danes.

Padec prihodkov pri pisemskih pošiljkah je bil 
med šest in osem milijonov evrov letno, števila 
zaposlenih pa nismo drastično zmanjšali, pri-
čeli smo delati nekaj drugega. Vstopili smo na 
trg logističnih storitev in se lotili izvajanja celo-
vite oskrbne verige logistike v regiji in ne le na 
področju Slovenije. Tako smo uspešno pokriva-
li izpad klasičnih pisemskih storitev, hkrati smo 
vstopili na trg IT storitev – digitalizacija vhodno/
izhodne pošte, e-arhiv, oddaja in sprejem e-pis-

ma, elektronski podpis, digitalno potrdilo idr. – in 
internetne prodaje.

V upadu so tudi bančne storitve. PBS se je pri-
pojila NKBM in sedaj opravljajo bančne storitve 
za obe banki. Ta upad smo zamenjali z ostalimi 
storitvami, na področju zavarovalniških storitev, 
ki jih nudimo, prodaja blaga idr.

- Kako je s paketnimi pošiljkami, kjer je naj-
večja konkurenca na trgu?

Kar se tiče paketnih pošiljk, so le-te v porastu, 
je pa tudi močnejša konkurenca na tem podro-
čju. Glede na našo razvejano mrežo, saj vsak dan 

pridemo v vsako gospodinjstvo, to prednost s pri-
dom izkoriščamo in na tem področju nam pro-
met predvsem zaradi internetne prodaje narašča. 
V letošnjem letu bomo opravili prenos preko 8,6 
milijonov paketov samo v Sloveniji. Lani nam je 
carinska uprava tudi zaupala pod njihovim nad-
zorom carinjenje pošiljk iz tretjih držav.

- Vaša nova storitev so tudi paketomati
V tem letu smo postavili 24 paketomatov. S 

tem smo povečali dostopnost do prevzema in 
oddaje pošiljke ali paketa. Nameščeni so v več-
jih mestih, na zelo frekventnih lokacijah in omo-
gočajo prevzem in oddajo 24/7, torej 24 ur in 
vse dni v tednu in omogočajo oddajo ali pre-
jem pošiljke takrat, ko imajo uporabniki čas. 
Poleg tega lahko stranke prevzemajo in odda-
jajo pošiljke tudi na 114-ih prodajnih mestih Pe-
trola.

- Tudi elektorskega poslovanja je vse več, ka-
ko ste aktivni na tem področju?

Okolje, v katerem ustvarjamo, se že nekaj 
časa spreminja v vse bolj elektronsko in vir-
tualno, zato se v to smer razvijamo in spremi-
njamo tudi mi. Klasičnim poštnim storitvam ta-
ko dodajamo nove, še bolj kakovostne logistič-
ne storitve, nenehno se razvijamo tudi na po-
dročju IT in elektronskih storitev. Pošta Slove-
nije se je tako preoblikovala v močno in resno 
poslovno Skupino Pošta Slovenije, ki jo sesta-
vlja sedem družb. Skupino Pošta Slovenije so 
na dan 31. decembra 2015 poleg obvladujoče 
družbe Pošta Slovenije d. o. o. sestavljale tudi 
odvisne družbe, v katerih imamo razen v dveh 
stoodstotni delež.

Štefka Sem

»Kar se tiče paketnih pošiljk, so le-te v 
porastu, je pa tudi močnejša konkurenca 
na tem področju. Glede na našo razvejano 
mrežo, saj vsak dan pridemo v vsako gospo-
dinjstvo, to prednost s pridom izkoriščamo 
in na tem področju nam promet predvsem 
zaradi internetne prodaje narašča.«

ZIMSKA SEZONA JE PRED VRATI

Lastnosti dobrih pnevmatik se dokončno pokažejo v kritičnih 
situacijah

Mehanik Damjan Novak svetuje, da naj vozniki 
za varno vožnjo na svoje vozilo še pred zimo 

montirajo pnevmatike M + S – za sneg in blato. 
(Foto: MŠ)

Pred nami je zima in našim jeklenim konjič-
kom bo potrebno zamenjati pnevmatike. Po 
besedah avtomehanika Damjana Novaka so 
najprimernejše pnevmatike z oznako M + S – za 
sneg in blato. Te niso uporabne le za sneg in led, 
temveč tudi za nizke temperature pod -7 °C. 

»Današnje sodobne zimske pnevmatike ima-
jo dve izraziti značilnosti. Prva je uporaba gume-
ne tekalne plasti, ki zagotavlja oprijem na vo-
zišču pri nizkih temperaturah, druga pa so lame-
lirani bloki dezena, ki zagotavljajo dober oprijem 
na mokrem in na zasneženem cestišču ter še 
sprejemljiv oprijem na ledeni podlagi,« pravi No-
vak. Gumena tekalna plast pri zimskih pnevma-
tikah je mehkejša kot pri letnih in prilagojena niz-
kim temperaturam. Pri slednjih letne pnevmatike 
izgubljajo elastičnost, postajajo trše in neudob-
ne ter postanejo nevarne za vožnjo. Tekalna la-
stnost zimske pnevmatike poleti postane meh-
ka, kar poslabša njene vozne lastnosti. 

»Kdor želi v zimskih razmerah voziti varno, naj 
na svoje vozilo še pred zimo montira pnevmati-
ke M + S,« svetuje Novak, prepričan, da se last-
nosti dobrih pnevmatik dokončno pokažejo v kri-
tičnih situacijah in le z ustreznimi »gumami« ta-
ke trenutke varno obvladamo. 

»Osnovno dejstvo je, da niso znani tehnični 
podatki, na podlagi katerih bi ugotavljali oziro-
ma določali specifično maksimalno starostno 
mejo za nove nerabljene pnevmatike za osebna 

in lahka tovorna vozila. Ob upoštevanju, da je bil 
avtomobilski plašč pred montažo na avtomobil 
v primernih pogojih uskladiščen, je ta čas lahko 
tudi do pet let,« zatrjuje Novak in dodaja, da so to 
potrdili tudi testi resničnega obnašanja pnevma-
tik, ki so jih pripravili različni proizvajalci. 

Za vsako posamezno pnevmatiko je stopnja 
spremembe odvisna od številnih elementov. Tu 
bistveno vlogo »igrajo« vreme, skladiščni pogo-
ji, obremenitev, hitrost, tlak v pnevmatikah, hra-
njenje. Temu je pnevmatika podvržena v celot-
ni življenjski dobi. A ker dejavniki delujejo znotraj 
nje, življenjske dobe ni mogoče predvideti. »Za-
to je pomembno, da stranke same, poleg stal-
nega preverjanja tlaka v pnevmatikah, prihaja-
jo tudi na redne specialistične preglede pri kva-
lificiranih specialistih. Ti bodo preverili ustrez-
nost pnevmatike za nadaljnjo rabo. Priporočlji-
vo je tudi, da se vsi tipi pnevmatik, ki so stari de-
set in več let od datuma proizvodnje, vključno z 
rezervnimi, zamenjajo z novimi. S tem se bomo 
izognili morebitnim nevarnostim kljub dejstvu, 
da pnevmatike še vedno izgledajo vozne ter da 
še niso dosegle zakonsko predpisane obrabe,« 
je prepričan avtomehanik Novak. 

PR
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GRAFIKA GRACER IN OLIMPIJSKI KOMITE 
SLOVENIJE

Nadgradnja 
dosedanjega 

zelo uspešnega 
sodelovanja

Miran Gracer ml., predstavnik podjetja Grafi-
ka Gracer, je nedavno podpisal štiriletno pogod-
bo z Olimpijskim komitejem Slovenije (OKS), ki 
ga je pri podpisu zastopal predsednik Bogdan 
Gabrovec. Pogodba je nadgradnja dosedanje-
ga zelo uspešnega sodelovanja med komitejem 
in podjetjem, ki si je tako spet pridobilo naslov 
bronasti partner OKS-a. 

S tem dejanjem je podjetje Grafika Gracer zo-
pet pokazalo izjemen odnos in partnerstvo do 
slovenskega vrhunskega in ostalega športa, ki 
ga goji že vse od svoje ustanovitve, ki datira v 
daljno leto 1976. Sicer pa Grafika Gracer s ko-
mitejem sodeluje od leta 2009, s podpisom pa 
partnersko sodelovanje nadaljujejo tudi v olim-
pijskem ciklusu Rio de Janeiro 2016 – Tokio 
2020.

GG

KOMEMORACIJE OB DNEVU SPOMINA NA MRTVE

Po vsej dolini so se spomnili umrlih

V Bočni so se pri spomeniku padlih krajanov spomnili obletnice požiga kraja. (Foto: Štefka Sem)

V tednu pred dnevom spomina na mrtve 
so se na pokopališčih in ob spomenikih pad-
lim s komemoracijami poklonili spominu na 
mrtve domoljube, ki so svoja življenja izgubi-
li v obeh svetovnih vojnah kot vojaki, v tabori-
ščih ali kot žrtve okupatorja. Da ne bi pozabi-
li na žrtve, ki so za nas in domovino izgubile 
življenja, skrbijo v krajevnih odborih Združe-
nja borcev za vrednote NOB Zgornje Savinj-
ske doline.

DA SE GROZOTE VOJN NIKDAR NE BI PONOVILE
Govorniki na komemoracijah so bili predse-

dniki krajevnih organizacij, ki so se spomnili 
žrtev v svojem kraju in na območju doline. Bese-
de spomin in opomin so poudarjale potrebo po 
spominu na vojne grozote in opominu, da se kaj 
takšnega ne sme več zgoditi. 

FRANC SEVER – FRANTA OBUDIL SPOMIN NA 
OSVOBAJANJE

V Bočni so se na komemoraciji spomnili oble-
tnice požiga kraja, v katerem so zgorele skoraj 
vse hiše in gospodarska poslopja. Na Ljubnem je 
bil govornik Franc Sever Franta, ki je obudil spo-

min na osvobajanje doline in padle v teh bojih. 

NASTOPALI ŠOLARJI, GLASBENIKI, KULTURNIKI 
IN ČLANI KRAJEVNIH ODBOROV

Na komemoracijah so se s kulturnimi progra-
mi žrtvam poklonili šolarji, glasbeniki, kulturniki 

in člani krajevnih odborov borčevskih organiza-
cij. Prižgane sveče so bile znak, da spomin na 
vojne čase še kako živi, prav tako spomin na tis-
te, ki so bili žrtve okupatorja v časih, ko so želeli 
podjarmiti tako Slovence kot Slovenijo.

Štefka Sem

PRORAČUN OBČINE GORNJI GRAD

Potreb je veliko, sredstev za vse ni nikoli 
dovolj

Gornjegrajski svetniki so na zadnji seji občin-
skega sveta prisluhnili podrobni predstavitvi pro-
računa za prihodnje leto. V proračunu, težkem 
2,4 milijona evrov, so po besedah župana Stan-
ka Ogradija največje potrebe na področju šolstva, 
urejanja lokalnih cest, ureditve javnega vodovoda 
in gradnje prizidka zdravstvenega doma v Nazar-
jah. Novoštiftni svetniki so izpostavili ureditev par-
kirišča na Slugovem, ki ni v proračunu za prihod-
nje leto. Prav tako so svetniki našteli nekaj lokal-
nih cest in mostov, ki so nujno potrebni obnove. 
Po županovih odgovorih so proračun potrdili.

POBUDA GORNJEGRAJSKIH GASILCEV
Župan Ogradi je svetnikom predstavil pobudo 

Prostovoljnega gasilskega društva Gornji Grad 
za nakup nekdanje železnine v kraju in zunanjih 
skladiščnih prostorov. Gasilci bi prostore upora-
bili za nov gasilski dom in prostore za vaje, tre-
nutni je namreč v slabem stanju. Primanjkuje 
jim ustreznih prostorov, prav tako zunaj ni par-
kirišč za vozila in prostora za vaje. Zaradi slabe 
izolacije veliko porabijo za kurjavo, starejši del 
doma pa je v fazi samopodiranja, so svojo pot-
rebo obrazložili gasilci.

NALOŽBA V GASILSKI DOM TRENUTNO 
PREVELIK ZALOGAJ

Župan Ogradi je povedal, da so v občini tri ga-
silska društva, ki so se v zadnjih letih uskladila 
glede večjih investicij, in sicer je vsako leto prišlo 
na vrsto drugo. V prihodnjem letu naj bi bilo na 
vrsti PGD Bočna. Dodal je, da razume željo gor-
njegrajskih gasilcev, prav tako vidi potrebo po 
ureditvi razmer, a naložba v nakup novega ga-
silskega doma bi bila v tem trenutku za občinski 
proračun prevelik zalogaj. Občina se ne more 
zadolževati zaradi preteklih kreditov. Svetniki so 
mnenja, da je del proračuna, ki je namenjen in-
vesticijam, težko nameniti le za eno stvar, v tem 
primeru financiranje nakupa gasilskega doma, 
saj je v občini še veliko drugih nujnih potreb.

POTRJENA NOVA ČLANA
Potrjene so bile spremembe v nadzornem od-

boru občine in svetu za preventivo in vzgojo v ce-
stnem prometu (SPV). Predsednika nadzornega 
odbora mag. Andreja Rihterja, ki je podal odsto-
pno izjavo, je zamenjala Irena Bezovnik Fale, v 
SPV pa je nova članica Tina Gutman.

Štefka Sem
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PROSLAVA OB DNEVU SUVERENOSTI V MOZIRJU

Obudili spomin na finalno dejanje v procesu osamosvajanja

Predstavniki organizacij, ki so organizirale proslavo, so izpostavili pomen suverenosti. 
(Foto: Štefka Sem)

Pred dnevom suverenosti je v ponedeljek, 24. 
oktobra, v Mozirju potekala proslava. Na ta pra-
znik obeležujemo enega ključnih dogodkov ob 
osamosvojitvi Slovenije. 25. oktobra 1991 so ne-
kaj minut po polnoči iz koprskega pristanišča z 
ladjo samostojno Slovenijo zapustili še zadnji vo-
jaki Jugoslovanske ljudske armade, kar šteje kot 
zadnje dejanje vojne za našo svobodno državo.

JEKLENI MOŽJE
Pomen suverenosti so izpostavili predstavniki 

organizacij, ki so proslavo organizirale. Mozirski 
župan Ivan Suhoveršnik je dejal, da je potrebno 
obujati spomin na pomembne dogodke, kot je 
odhod vojakov jugoslovanske vojske iz Slove-
nije. Tiste, ki so se borili za samostojno državo, 
moramo po njegovem imenovati tako, kot je Ru-
dolf Maister imenoval svoje može, jekleni možje.

ZADNJE FORMALNO DEJANJE VOJNE
Predsednik Območnega združenja vetera-

nov vojne za Slovenijo Zgornjesavinjsko-Zadreč-
ke doline Maks Slatinšek je povzel dneve vojne 
za domovino in obdobje odhoda tujih vojakov. 
»Našo samostojnost smo si izborili v vojni, od-
hod zadnjega vojaka iz Slovenije je bilo še zad-
nje formalno dejanje, s katerim smo dosegli dol-
goletne sanje naših prednikov, da smo na svoji 
zemlji sami svoj gospodar.« Dodal je, da je pot-
rebno ohranjati objektiven spomin na takratne 
dogodke in spoštovati zasluge tistih, ki so sode-
lovali v osamosvojitvenih aktivnostih.

NEPOGREŠLJIVA VLOGA MILICE
Jože Rojšek, predsednik mozirskega odbora 

Policijsko veteranskega društva Sever za celjsko 
območje, je povzel pomembne aktivnosti takra-
tne milice. »Z dnevom suverenosti se spominja-
mo tako rekoč finalnega dejanja v procesu osa-
mosvajanja Slovenije, v katerem je imela nepo-
grešljivo vlogo tudi takratna milica.« 

Izpostavil je, da so pripadniki rednega in re-
zervnega sestava milice aktivno sodelovali tu-
di pri osamosvojitvenih aktivnostih na obmo-
čju Zgornje Savinjske doline, tako pred in med 

vojno, kakor tudi po njej. Opozoriti velja zlasti na 
ključno vlogo miličnikov pri predaji helikopterja 
JLA na Golteh in predaji karavle Savinjski parti-
zan v Logarski dolini.

NASTOPILI MOZIRSKI ŠOLARJI IN 
KOLEDNIKI

Proslavo so poleg govornikov obogatili učen-
ci OŠ Mozirje z deklamacijami in Mozirski ko-
ledniki, ki so odpeli nekaj slovenskih pesmi. Pro-
gram je povezoval Luka Paulič.

Štefka Sem

ŠMARTNO OB DRETI

Srečanje starejših tudi letos dobro obiskano

Predsednica krajevnega odbora 
Olga Obojnik je najstarejšim 
občanom podarila šopke.

V spomin na nemški požig kra-
jev v Zadrečki dolini med drugo 
svetovno vojno oktobra obeležu-
je svoj praznik krajevna skupnost 
Šmartno ob Dreti. Med stalnice 
prazničnega dogajanja sodi sreča-
nje starejših krajanov. Tega je prip-
ravil krajevni odbor v sodelovanju 
s tamkajšnjim odborom Rdečega 
križa v dvorani podružnične osnov-
ne šole.

UČENCI IN UČITELJICE 
PRIPRAVILI PRISRČEN PROGRAM

Za udeležence prireditve je bila 
v farni cerkvi sv. Martina opravlje-
na maša, nato so se zbrali v šolski 
dvorani. Učenci in učiteljice so prip-
ravili prisrčen program, ki je v mar-
sikatero oko priklical solze, bilo pa 
je tudi smeha. Zbrane je pozdravil 

župan občine Nazarje Matej Pe-
čovnik, nagovorila jih je tudi pred-
sednica krajevnega odbora Olga 
Obojnik in najstarejšim občanom 
podarila šopke.

ZELO DOBRODOŠLO DRUŽENJE
Številčna udeležba na prireditvi 

je pričala, da je tako druženje med 
starejšimi krajani več kot dobrodo-
šlo. Nekateri se med seboj sreča-
jo le vsako leto ob omenjeni pri-
ložnosti, zato so veseli, da lahko v 
sproščenem druženju preživijo ne-
kaj uric.

Marija Lebar
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POBRALI ZA VEČJO PEST DIŠEČEGA TRAMINCA

Alojzijevo vino bo nadaljevalo z dobrodelno tradicijo

Ob dogodku so z litrom Steyerja nazdravili (z leve): Milan Car, Danijel Grudnik, Franc Beričnik, Jože 
Kramberger, župan Ivan Suhoveršnik in Roman Čretnik. (Foto: Jože Miklavc) 

Pete simbolične trgatve dišečega traminca 
in avtohtone radgonske ranine se je letos v Mo-
zirskem gaju udeležilo šest izbrancev, ki so lah-
ko ugotovili le, da je pridelek na Steyerjevih trtah 
v vinogradniškem vrtu zares skromen. Ker bi se 
lahko tradicija plemenite zamisli in nekajletne 
dobrodelne prireditve prekinila, so sklenili, da 
dodajo iz še dveh trsov v Steyerjevih vinogradih 
na Plitvičkem vrhu nekaj grozdov in iz slamnice 
žlahtnega pridelka iztisnejo grozdni sok za Aloj-
zijevo vino. 

LE OSEM GROZDIČEV OB SLABI LETINI
Danilo Steyer in Danijel Grudnik sta se po 

posvetu z domačimi sadjarji ter županom obči-
ne Mozirje Ivanom Suhoveršnikom odločila, da 
obredno potrgajo osem malih grozdičev obeh 
trt ter tako zares simbolično z dodatkom par 
grozdov iste vrste trte pridelajo dve ali tri dvode-
cilitrske stekleničke vina letnika 2016 za dobro-
delni namen (za PGD Mozirje).

ŽALOSTNA TRGATEV, BOLJ VESELA 
DOBRODELNOST

Kot je povedal Dani Grudnik, so z na-
tančnostjo stisnili grozdje ter ga zaupali popu-

larnemu vinarju in kletarju Danilu Steyerju, da bo 
skrbel za mošt, ki bo ob martinovem postalo vin-
ce z imenom pokojnega mozirskega kanonika 
Alojzija Žagarja. Ko bo vino ustekleničeno v pre-
stižno embalažo, bo v prihodnjem letu namenje-
no kot predmet dobrodelne dražbe pri kapelici 
sv. Valentina v Mozirskem gaju. 

Tako se bo po peti trgatvi tradicija nadaljeva-
la, spomin na posaditev dveh trsov ob botrih Ža-
garju ter sadjarjih društva Franca Praprotnika 
pa bo živel dalje z iskreno idejo, da vince dru-
ži in da tako združeni lahko pomagajo pomoči 
potrebnim.

Jože Miklavc

Avtoservis Janez Janže, Šmartno 
ob Paki, najdete ob glavni cesti med 
Letušem in Mozirjem (ob cesti proti 
gostišču Pirnat).

Lastnik avtoservisa Janez Janže vam skupaj s štirimi zaposlenimi nudi 
naslednje storitve za vaše vozilo:

- avtoservis
- zavarovalništvo ADRIATIC SLOVENICA
- diagnostika
- odkup in prodaja rabljenih vozil
- avtodeli – trgovina
- avtooptika
- vulkanizerstvo
- servisiranje klimatskih naprav
- menjava avtostekla 
- priprava vseh vozil za tehnični pregled
- izven garancijska popravila.

Na voljo imajo pestro izbiro pnevmatik po ugodnih cenah: 
michelin, bridgestone, goodyear, pirelli, dunlop, uniroyal, kleber, firesto-

ne, fulda, falken, sebring, barum, hankook, BF goodrich, nankang in vre-
destein. 

V njihovem avtoservisu imajo tudi prav posebno žilico za obnavljanje 
starodobnikov. Če ste ljubitelj starodobnikov in potrebujete popravilo vaše-
ga jeklenega konjička, jih pokličite in dogovorili se boste za obisk. 

Avtoservis Janez Janže, Letuš 81, 3327 Šmartno ob Paki, 
tel. št.: 03 891 50 61 in gsm: 041 707 287. 
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Zgodovina in narodopisje

Piše: Aleksander Videčnik

Rože in čarovnije (2)

UVODNE MISLI AVTORJA (NADALJEVANJE)
Ti predeli so se tudi gospodarsko različno raz-

vijali; če je hribovski del živel v znamenju razmer 
na višinskih kmetijah, je v nižinskem delu doline 
zaslediti razvoj dejavnosti, ki so značilne za rav-
ninske predele, Vse to je seveda nujno vplivalo 
na navade in način življenja ljudi. Marsikaj je bi-
lo za hribovce težje, v marsičem so bili prikrajša-
ni, saj je treba upoštevati nekdanjo odrezanost 
hribovskih kmetij od središč. Hribovci so bili to-
rej veliko bolj odvisni od medsebojne pomoči in 
sploh samopomoči kot nižinski prebivalci. 

To je seveda močno vplivalo na medsebojne 
odnose znotraj njih samih in med njimi in nižin-
skim prebivalstvom. Če bi to še nazorneje pod-
krepili: hribovski prebivalci so bili v zimskem ča-
su povsem odrezani in prepuščeni lastni iznaj-
dljivosti, torej tudi glede zdravilstva. Ob tem pa 
še povejmo, da je bilo življenje in delo v hribih 
veliko težje, saj so obdelovali strme površine s 
preprostimi orodji, še prej pa so morali ta zem-
ljišča iztrgati iz nederij gozdov. To so največkrat 
dosegli s »požigalništvom«, ki je bilo zelo napor-
no in še tvegano povrhu. Če k vsemu dodamo 
oddaljenost med kmetijami v hribovskih prede-
lih, mišljena je redka poseljenost – potem si kaj 
lahko predočimo sliko tedanjih razmer.

BREZ USTREZNEGA PODUKA O LAŽJI OBDELAVI
Država Avstro-ogrska ni po kmečki obvezi ni-

česar storila za pomoč tem kmetijam in sploh 
kmetijstvu. Po koncu fevdalizma so prepustili 
kmetijstvo životariti, saj niso zaostalosti pri ob-
delavi z ničemer izboljševali. Kmetijstvu bi mo-
rali pomagati z izobraževanjem in pomočjo pri 
posodabljanju opreme, s stroji in orodjem, ki bi 
olajšali obdelovanje. Z drugimi besedami, pot-
rebno bi bilo vključiti strokovno pomoč.

BEG S KMETIJ
Razumljivo je, da so ljudje s hribovskih kmetij 

vse bolj uhajali za kruhom v dolino. S časom so 
predvsem nižinske kmečke družine, ki so to zmog-
le, nabavile konje za vprego in so se ukvarjale s 
furmanstvom. Sicer pa je res, da so hribovci zaradi 
surovega življenja zrasli v odporne krepke ljudi, kar 
seveda ne pomeni, da niso potrebovali pomoči ra-
znih zdravilcev, bodisi za sebe ali za živino. Vse to 
je narekovalo ljudem na višinskih kmetijah dodat-
no skrb za zdravje. Res je, da so odlično poznali 
zdravilna zelišča in druge naravne pripomočke za 
zdravljenje in tako kljubovali obolevanju.

RAZLIKE TUDI V OMIKI
Ob tem kaže omeniti, da so v kulturnem pog-

ledu drugače živeli kot njihovi vrstniki v dolini. V 
marsikaterih predelih otroci zaradi oddaljeno-
sti niso mogli v šole. Če pogledamo na razme-
re na Ljubnem, lahko potrdimo omenjena opa-
žanja. Marsikateri kmet je postal žrtev brezves-
tnih trgovcev z lesom, ker pač ni znal računati in 
ne brati. Torej ni naključje, da je na Ljubnem uči-
telj Franc Kolar leta 1938 pripravil »nedeljsko šo-
lo«, ki so jo nekateri imenovali »analfabetski te-
čaj«. Učitelji so poučevali računstvo, da bi kme-
tje lahko izračunavali vrednosti prodanih izdel-
kov. Zanimivo – leto 1938 je vendarle že daleč v 

času splošnega prosvetljenstva. To pa nazorno 
potrjuje slabši položaj hribovskega prebivalstva, 
ki enostavno ni imelo pogojev za svoj vsestran-
ski napredek in sodobna znanja.

ZIMSKO DELO NA HRIBOVSKIH KMETIJAH 
Tedaj je družina opravljala razna zimska dela, 

kot so priprava preje, popravilo orodja, pletenje 
košev in še vrsto drugih del. Družina se je zbra-
la v največjem prostoru hiše – »hiša« imenova-
no. Tam je bila peč, ki je nudila toploto. Svetili so 
s treskami ali svečami, ki so jih sami pripravlja-
li, daleč nazaj še redkeje s petrolejkami, ker je bil 
petrolej zelo drag. Tako so si pomagali tudi z od-
prtimi ognjišči v sami »hiši«. 

V ljubenskem koncu so temu pravili »skrov«. 
Nad skrovom je bila odprtina v stropu, v njej pa 
lesen lijak, neke vrste dimnik, ki je odvajal dim 
na podstrešje. Zaradi požarne nevarnosti so na-

mestili na vrhnji del lijaka upognjeno pločevino, 
ki je »ubijala« iskre. 

V luškem predelu so poznali podobna og-
njišča, ki so jih imenovali »divnik«. V sredo glav-
ne stene hiše so vdolbli odprtino, kakih 30 cm 
globoko in približno 60 cm veliko, ki so jo pokri-
li s pločevinastimi vratci. Odvod dima so naredi-
li v »lopo«. Da se je čim manj kadilo, so kurili krh-
ka suha drva.

VZDUŠJE MED ZIMSKIM DELOM 
Ob ročnem delu je bilo dovolj prilike za pogo-

vore vseh vrst, tudi o strahovih, coprnicah, nad-
naravnih dogajanjih in podobno. Ljudje so imeli 
radi »grozne« zgodbe, saj se na kmetijah v zim-
skem času ni kaj posebnega dogajalo. Druga-
če je bilo, ko so prihajali razni rokodelci v »štiro«. 
Ta izraz je veljal za dela rokodelcev v kmečkih 
domovih, pogosto tudi z orodjem kmeta (gos-
podarja). 

Ti rokodelci so bili prijetna osvežitev v zim-
skem ali zgodnje pomladnem času. Bili so kot 
potujoči pevci, glasniki vsega, kar se je dogajalo 
v drugih okoliših in po svetu. Sicer so bila podob-
na srečanja na odmaknjenih kmetijah bolj red-
ka. Prav ta odmaknjenost je puščala sledi v na-
činu pojmovanja in življenja na hribovskih kme-
tijah. Zato so se tu tudi bolj kot v dolinskih prede-
lih ohranjale razne vraže, verovanja in podobna 
dogajanja, pač neke vrste izročila iz roda v rod.

NEKAJ O ZGORNJI SAVINJSKI DOLINI
Ta predel Slovenije obsega porečje dveh rek, 

in sicer Savinje do Letuša in Drete do Nazarij. 
Območje zgornjega porečja Savinje zaključuje 
gorski masiv Kamniško-Savinjsko Alp, Drete pa 
prelaz Černivec. Pred prvo svetovno vojno je bi-
lo celotno območje pretežno kmetijsko in povr-
šine zvečine pokrite z gozdovi. Po drugi svetov-
ni vojni je tudi sem prodrla industrializacija, veli-
ko prebivalcev se vozi na delo bodisi čez Černi-
vec na Kranjsko ali v sosednje Velenje. Skratka, 
sestav prebivalstva se je v zadnjih petdeset le-
tih bistveno spremenil v korist zunaj kmetij za-
poslenih ljudi.

PO KONCU FEVDALIZMA
Po kmečki odvezi sredi 19. stoletja so se kme-

tije hitro »drobile« zaradi veljavnega dednega 
zakona, pa tudi zaradi neustreznih zaščitnih 
predpisov, ki bi ohranjali večje gospodarske 
enote. Visoko ležeče kmetije so se hitro spremi-
njale, deloma praznile ali prehajale v druge ro-
ke. To je bil lahko vzrok za določeno odtujeva-
nje starim navadam in ljudskemu izročilu. Pred 
prvo svetovno vojno in še kratek čas po njej je 
veljalo razlikovanje med višinskim in nižinskim 
prebivalstvom, največkrat tako, da se je višin-
sko »podcenjevalo«, ljudi s teh kmetij so imeno-
vali »gorjanci«. 

Nadaljevanje prihodnjič.

Pri družini Goličnik v Dol-Suhi je bil najden 
zapis v vezani knjigi, brez naslova. Rokopis nosi 

letnico 1839. Baje je to prevedel nek njihov 
sorodnik iz nemščine, ki je živel v Zagrebu. 
Po njegovi smrti je zapis našel pot k družini 
Goličnik. Knjiga obsega 113 pisanih strani. 

Opozorilo glede lažnih zdravilcev pravi takole: 
»Ljubi moj kristjan, prav dobro prej premisli, 
preden boš dajal ljudem zdravila – da ne boš 

grešil zaradi tvojega dejanja.« 
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O VREDNOTAH ZAPUŠČINE BLAŽA ARNIČA

Rodna gruda izoblikovala skladateljevo bogastvo občutij in 
njegov značaj

Hči Blaža Arniča (druga z leve) je goste ob 115-letnici rojstva slavnega očeta povabila v Zales. 
V dnevni izbi so oživele zgodbe iz preteklosti. (Foto: Slavica Tesovnik) 

Blaž Arnič (1901-1970) pri zapisovanju not, 
fotografija visi na steni v njegovem domu.

Skladatelj in glasbeni pedagog Blaž Arnič, po 
katerem nosi ime osnovna šola v Lučah, je bil 
rojen 31. januarja 1901 v Strmcu. Arničeva rod-
na hiša, kjer se po domače reče v Zalesu, 46 let 
po tragični smrti skladatelja v prometni nesreči, 
še čaka na osvežitev in identifikacijo nekako iz-
gubljene dediščine, ki ostaja neopažena zapu-
ščina. O vrednotah zapuščine in rdeči niti, ki vodi 
v preteklost, smo se pogovarjali z njegovo hčer-
ko, skladateljico, pedagoginjo in pianistko Bla-
ženko Arnič Lemež.

PRED DOBRIM STOLETJEM 
Po znanih sledeh rodovnika Arničevih sega 

domačija Zales že v leto 1798, verjetno pa so bi-
li predniki tam še prej. V času rojstva Blaža Ar-
niča je bila hišna številka Strmec 10, danes pa 
je Strmec 18. V zaselku samotnih gorskih kmetij 
pod Raduho se je kot šesti od sedmih otrok rodil 
nadarjen deček Blaž. Zaradi oddaljenosti ni obi-
skoval šole, učila ga je sestra Micka in ob koncu 
leta je šel na preverjanje znanja v šolo, kjer so 
mu izdali spričevalo. 

GLASBA GA JE SPREMLJALA OD 
OTROŠTVA

Doma so veliko peli, imeli so tudi glasbila. Na 
inštrumente, domače in sosedove, se je Arnič 
naučil igrati sam, tako da je lahko igral na okoliš-
kih »gavdah« in druženjih. Sprva je bil pastir, kas-
neje je delal na polju in v gozdu. Že kot dečka ga 
je pritegnil zvok orgel v cerkvi, imel jih je za naj-
popolnejše glasbilo, medtem ko je za najlepši 
inštrument proglasil človeški glas. Mirno je tek-
lo idilično kmečko življenje, dokler ni mladenič v 
Lučah slišal še godbo na pihala z Ljubnega. Tak-
rat se je Blaž odločil, da življenje posveti glasbi.

IN GRE DEVETNAJSTLETNIK V 
LJUBLJANO

S skromnimi prihranki se je, peš do Kamni-
ka in naprej z vlakom, odpravil na glasbeno 
šolanje v Ljubljano, v orglarsko šolo k Stanku 
Premrlu. Mojster je prepoznal njegovo nadar-
jenost in ga kljub starosti, nepoznavanju not in 
glasbene teorije sprejel v uk. Po treh letih uče-
nja je postal najboljši učenec in v tem času so 
že nastale njegove prve skladbe ter cerkvene 
zborovske pesmi.

IZOBRAŽEVANJE IN DELO BREZ 
POČIVANJA

Študij glavnih predmetov kompozicije v Lju-
bljani je leta 1930 nadaljeval na Dunaju, kjer je 
bil ocenjen z najvišjimi ocenami. Po enoletnem 
poučevanju glasbe na otoku Braču se je vrnil v 
Ljubljano, kjer je zasebno poučeval klavir, vo-

dil zbore, koncertiral na orglah in bil knjižničar 
v knjižnici angleškega kluba. Sočasno je končal 
nižjo gimnazijo in skladal. S pomočjo mecenov 
je šel na izpopolnjevanje v Varšavo, Krakov in 
Pariz. Z vplivno kritiko krstne izvedbe simfonične 
pesnitve Pesem planin je leta 1941 dobil prvo re-
dno zaposlitev kot profesor na Srednji šoli glas-
bene akademije v Ljubljani.

DELOVANJE ETIČNE IN SOCIALNO KRITIČNE 
OSEBE

Ob začetku vojne je bil Arnič na prvem ilegal-
nem kulturnem plenumu izvoljen v delovni od-
bor in v njegovem stanovanju so bili sestanki lju-
bljanskih kulturnih ustanov. V tem času se je po-
ročil z Marijo Finžgar in v naslednjih letih so se ji-
ma rodili trije otroci. Poleti 1944 je bil aretiran in 
po par mesecih odpeljan v Dachau, kjer je hudo 
zbolel. Čez leto dni se je vrnil domov, zaradi pos-
ledic življenja v taborišču je v naslednjih letih os-
lepel na eno oko. 

ZVEST SEBI IN IZROČILU RODNE 
GRUDE 

Zadnje četrt stoletja svojega življenja je bil re-
dni profesor kompozicije na Akademiji za glas-
bo v Ljubljani. V teh letih je ustvaril večino svoje-
ga skladateljskega opusa, v katerem je blestel 
kot rojen simfonik. V celoti je ustvaril 79 oštevilče-
nih opusov, razen opere so v njih vsebovana vsa 
kompozicijska področja. Kot skladatelj izvirnega 
izraza je bil Arnič vedno zvest sam sebi in izroči-
lu rodne grude ter okolju, iz katerega je prihajal.

ŽELJA PO SPOMINSKI HIŠI 
OSTAJA

V skromni hišici pod Raduho so se nizale po-
čitniške zgodbe Blaža Arniča, Lovrenca, Jerne-
ja in Blaženke. V mesecu juliju je oče Blaž os-
tal doma in komponiral, mati Mimi je z otroci po-
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Kako varno si pa ti danes šel preko prehoda za 
pešce?

V Sloveniji je zelo nizka prometna kultura udeležencev v prometu, 
predvsem voznikov osebnih vozil.

Spoštovani bralec!
Slovenci se zelo radi pohvalimo, 

kako dobri udeleženci v prometu, da 
smo, vendar nas statistične primer-
jave z državami v Evropi takoj posta-
vijo na laž. Slovenija sodi pod sam 
vrh evropskih držav v številu žrtev v 
cestnem prometu glede število pre-
bivalcev! Osnova za tako žalostno 
stanje je poleg slabega stanja ce-
stne infrastrukture in včasih tudi pro-
metne signalizacije predvsem zelo 
nizka prometna kultura udeležen-
cev v prometu, predvsem voznikov 
osebnih vozil. V naši dolini nismo iz-
jema, v nekaterih segmentih celo iz-
stopamo v negativnem smislu.

PEŠCI SO OGROŽENI TUDI NA 
PREHODIH ZA PEŠCE!

Odnos voznikov do pešcev v doli-
ni je pod vsako kritiko. Zlasti se to vi-
di na prehodih za pešce, kjer bi mo-
ral biti pešec kralj. Žal jim vozniki te-
ga ne priznavajo, nekateri iz prep-
roste objestnosti, mnogi iz nezna-
nja oziroma nevednosti, kar ni opra-
vičilo. Uveljavljanje prednosti moč-
nejšega, torej vozila, na prehodih za 
pešce je v naši dolini samoumev-
no. Četudi je pešec na sredi preho-
da, voznik brezbrižno zapelje preko 
prehoda, včasih pešcu skoraj preko 

noge in mu pri tem prijateljsko po-
maha, ker ga seveda pozna, saj sta 
sokrajana in znanca.

Da bi motorizirani pešci, kar vo-
zniki nenazadnje tudi so, obsta-
li pred prehodom za pešce, četu-
di zgolj takrat, ko čakajo na pre-
hod otroci ali starejši ljudje, je mi-
sija nemogoče. Povsem nasprotno 
od skandinavskih držav, kjer se vo-
zniki pred prehodom za pešce za-
ustavijo že, ko se pešec katereko-
li starosti približa prehodu ali ob 
njem samo postoji. Ni treba pose-
bej poudarjati, da je prometna var-

nost na sploh in varnost pešcev v 
skandinavskih državah najvišja. V 
primerjavi z našo državo tam zara-
di prometnih nesreč umre polovico 
manj ljudi na milijon prebivalcev.

NAVODILA PA TAKA!
Kako nizka so postala splošna 

načela prometne kulture in var-
nosti pri nas, govorijo že navodila 
pešcem, kako naj ravnajo na pre-
hodu za pešce. Čeprav jim prizna-
vajo, da imajo na prehodu formal-
no prednost, jim takoj zatem sve-
tujejo, da naj raje počakajo, da vo-

zila, ki so se približevala prehodu, 
odpeljejo mimo in da naj se šele 
nato odpravijo na nevarno odisejo 
prečkanja prehoda za pešce. 

Seveda je povsem prav in nuj-
no, da so tovrstni prometni nasveti 
naravnani na največjo možno pre-
vidnost in odgovornost pešcev za 
varnost v prometu. Vendar bi mo-
ral sestavljavec navodil nujno do-
dati, da se morajo tudi vozniki pred 
prehodom za pešce obnašati var-
nostno pravilno, to je zmanjšati hit-
rost in etično, kar pomeni varno za-
ustaviti pred prehodom, da lahko 
zlasti najmlajši in najstarejši pešci 
varno in mirno prečkajo cesto. Ne-
nazadnje, vsi vozniki so vsaj ob-
časno tudi pešci. Na veselje se naj-
dejo tudi vozniki, ki to pravilo spoš-
tujejo, vendar jih na žalost in grozo 
ni malo, ki peljejo mimo pred pre-
hodom za pešce zaustavljenega 
vozila!

Že kot šolarje so nas učili, da 
moramo pred prehodom za pešce 
svoj prehod nakazati, dolžnost vo-
znikov je, da se ustavijo – in pika. 
Tudi odrasli imamo pravico varne-
ga in nemotenega prečkanja pre-
hoda za pešce.

Vas pozdravlja in Vam želi varno 
pot, Vaš Zeleni Franček.

SLOVENSKA KNJIGA MESECA V KNJIŽNICI MOZIRJE

Alma M. Karlin: Magični obrazi Andov
Pod založništvom Jezernik iz-

haja serija knjig Z Almo v svet. Sre-
di oktobra, ob rojstnem dnevu sve-
tovne popotnice in pisateljice Kar-
linove (1889-1950), sta izšli tretja 
in četrta knjiga, ki bosta, tako kot 
prvi dve, bralca popeljali v čarob-
ni, že izginuli svet. Živopisno branje 
tokrat predstavljene knjige Magični 
obrazi Andov popeljejo v mistični 
svet urokov, tako ljubezenskih kot 
smrtonosnih. Skrivnosti teh je avto-
rica spoznavala v Peruju, kjer so se 
ji na široko odprla vrata v svet stare 
andske magije in čarovništva.

V prvih dveh knjiga iz omenjene 
serije bralec z domišljijo potuje po 
starodavni Kitajski, v tretji pa obiš-

če toplo in grešno Panamo, kjer 
prebira o starodavnih sledeh Inkov, 
njihovih šegah ter običajih. 

čitnikovala kje ob morju, v avgustu 
pa so vsi skupaj preživljali počitni-
ce na kmetiji v Zalesu. Tam so po-
magali teti Nežki, stricu Jožu in nje-
govi ženi Kristini, pove Blaženka. Ni 
bilo kmečkih opravil, ki bi jim bila 
tuja, poleg tega jim je oče Blaž še 
odlično kuhal. Bili so zelo povezani. 

Hči Blaženka Arnič Lemež kar 
zažari v domači izbi v Zalesu, saj 
oživijo vsi spomini na očeta in ma-
mo, na lepo in idilično preteklost. 
In vendar ta skromna hiša še ved-
no čaka, da se njena podobo po-
novno obnovi, da postane kulturno 
informativna, spominska hiša, po-
nos vsem nam Slovencem in na-
šim zanamcem. Naša prihodnost 
se bo tako lahko naslonila na svo-
jega prednika, glasbenega velika-
na, se preko njega identificirala in 
ne izgubljala samo v pripovedi, za-
ključi skladateljica.

VSI OTROCI ZAPISANI 
GLASBI 

Blaženka Arnič Lemež se je v 
celoti posvetila glasbi šele po 
očetovi smrti, medtem ko sta se 
brata Lovrenc in Jernej že v mla-
dosti zapisala profesiji tega pod-
ročja. Jernej, akademsko izobra-
žen violinist, je ostal pogrešan v 
švicarskih gorah, otožno pove 
njegova sestra, dirigent Lovrenc 
poleg izvajanja urejuje očetov 
skladateljski opus, sicer pa je de-
loval tudi v Nemčiji, Turčiji in na-
stopal na mnogih drugih kon-
certnih odrih. Blaženka, članica 
Društva slovenskih skladateljev, 
nekako najbolj pooseblja duha 
očeta Blaža. Deluje pri nas, v za-
mejstvu in kot pedagoginja, pia-
nistka ter skladateljica na dunaj-
skem konservatoriju.

Slavica Tesovnik
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Kandidati za športnika, športnico, mladega 
športnika, mlado športnico, ekipo in prireditelja 
tekmovanj leta 2016 Zgornje Savinjske doline

najboljši športnik:

najboljša športnica:

najboljši mladi športnik:

najboljša mlada športnica:

najboljša ekipa:

najboljši prireditelj tekmovanja:

- Franček Tiršek (strelstvo): 2. mesto na paraolimpijskih igrah
- Aljaž Krefl (nogomet): član mlade reprezentance Slovenije, državni 
  prvak 2015/16 z NK Olimpija Ljubljana
- Antonio Mlinar Delamea (nogomet): 1. DP 2015/16 z Olimpijo 
  Ljubljana
- Vojko Colnar (lokostrelstvo): DP: 2., pokal Slovenije: 1.

- Maja Mihalinec (atletika): OI RIO: 48. na 200 m, SP dvorana: 20. na 
  60 m, EP: 10. na 200, 15. na 100 m, 1. na DP: 100 in 200 m
- Monika Hrastnik (gorsko kolesarstvo) : SP (DH):18., EP (DH): 
  2. in 4., DP: 1.
- Tina Gutman (lokostrelstvo): SP: 6. (posamično), 3. (ekipno), DP: 1.

- Nejc Naraločnik (al. smučanje): OI mladi: 7. v kombinaciji in 22. v 
  SVSL, DP (ml): 1. v smuku in SVSL
- Timi Zajc (smučarski skokih): alpski pokal: 6. v skupnem seštevku, 
  pokal FIS: 19., DP (člani): 6., DP (ml.): 1. 
- Jan Kramer (atletika): DP (člani): 5. na 800 m

- Špela Pistotnik (ju-jitsu): DP (ml): 1. mladinke + kadetinje v 
  razredu do 57 kg 
- Maja Sedovnik (al. smučanje): DP: 2. za cicibane, šolski pokal 
  Slovenije: 2.
- Petja Brglez (smučarski skoki): DP do 16 let: 5., pokal OPA: 29. 
- Nika Cigale (odbojka): mladinska in kadetska reprezentantka

- Smučarsko skakalni klub Ljubno BTC: 2. mesto absolutno
- Namizno teniški klub Savinja Luče: 1. mesto (3. liga), 3. v pokalu Slo
- Odbojkarski klub Mozirje (ženske): 8. mesto v 2. ligi, 25. mesto med 
  58 klubi v Sloveniji
- Lokostrelski klub Gornji Grad (člani): 1. mesto pokal Slo 
- Košarkarski klub Nazarje (moški): 14. mesto v 3. ligi, 37. mesto med 
  66 klubi v Sloveniji

- Organizacijski komite v smučarskih skokih Ljubno: svetovni pokal v 
  smučarskih skokih (ženske)
- Smučarsko društvo Beli zajec: 5 x mednarodna tekmovanja FIS, DP 
  v slalomu in VLS (člani)

Spoštovane bralke in bralci, letos boste lahko prvič izbirali kandidate za naj-
boljšega športnika, najboljšo športnico, najboljšega mladega športnika, naj-
boljšo mlado športnico, najboljšo ekipo in najboljše prireditelje tekmovanj leta 
2016 v Zgornji Savinjski dolini. 

Do polovice glasov bo prispevala žirija v sodelovanju z vodjem organizacij-
skega odbora, bralke in bralci Savinjskih novic imate možnost prispevati svoje 
glasove do druge polovice glasov. Glasovnice bomo objavljali do 16. decem-
bra, 29. decembra 2016 pa bodo na prireditvi v športni dvorani v Mozirju slove-
sno razglašeni rezultati in podeljena priznanja. Strokovna žirija predstavnikov 
občin bo izbrala najboljšega športnika oziroma športnico za »fair play« in eno 
osebo za življenjske dosežke v športu.

Zdaj pa na delo! Izpolnite glasovnico, jo nalepite na dopisnico in jo najka-
sneje do torka, 8. novembra 2016, pošljite na naslov: Savinjske novice, Sa-
vinjska cesta 4, 3331 Nazarje. 

◊	ŠPORTNIK ◊	EKIPE

◊	PRIREDITELJI	TEKMOVANJ	
◊	ŠPORTNICA

◊	MLADI	ŠPORTNIK	(	do	21	let)

◊	MLADE	ŠPORTNICE

Glasujem za:
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Izbrana žirija porok korektnosti izbora
Ob tokratnem nadaljevanju najave izbora 

športnika leta 2016 Zgornje Savinjske doline bo-
mo prestavili še dva predstavnika strokovne eki-
pe in njun pogled na koncept izbora. Rajko Pin-
tar, predstavnik občine Ljubno, in Primož Jel-
šnik, predstavnik občine Nazarje, sta osebnosti 
z referencami s športnega področja, kjer sta že 
desetletje kovačnici mladih športnikov ter uve-
ljavljenih športov. 

PRIPRAVE V POLNEM TEKU
»Šport v Zgornji Savinjski dolini spremljam že 

več kot trideset let, v obdobju enotne občine Mo-
zirje sem celo skrbel za financiranje celotnega 
športnega dogajanja na tem področju, tako lah-

ko rečem, da se imam za poznavalca razmer,« 
se je predstavil Rajko Pintar. »Z velikim veseljem 
lahko ocenim, da je šport v teh tridesetih letih iz-
redno napredoval. V tistem času smo od tekmo-
valnega športa poznali le nogomet in smučar-
ske skoke, pričeli so se tudi zametki lokostrel-
stva. Takrat tudi ni bilo športnika, ki bi se meril na 
olimpijskih igrah ali na svetovnih prvenstvih, za-
to tudi ni bilo pretirane potrebe po izbiri naj špor-
tnika na lokalni ravni. 

DOBRI POGOJI IN KAKOVOSTNA VADBA
Z atletom Acmanom, s smučarskim skakal-

cem Piklom, atletinjo Mihalinčevo ter strelcem 
Tirškom in še kom so se razmere zelo spreme-
nile. Po mojem mnenju so k temu napredku naj-
več pripomogle gradnje športnih dvoran v Na-
zarjah in Mozirju, skakalnega centra na Ljub-
nem ter seveda obnova nekaterih manjših telo-
vadnic po dolini. Predvsem so napredovali eki-
pni športi, o katerih je bilo pred tremi desetletji 
komajda vredno govoriti.« 

SPOZNAL ŠTEVILNE TALENTIRANE 
ŠPORTNIKE 

Primož Jelšnik je mladost preživel v Gornjem 
Gradu, sedaj živi v Šmartnem ob Dreti. Vse živ-
ljenje je zapisan športu in planinstvu. Tudi tek-
movalno se je ukvarjal s številnimi športi, a je 
bil v prvi vrsti nogometaš. V času študija je ig-
ral eno leto na Ljubnem in tri leta v Komendi. Kot 
športni pedagog je zaposlen na OŠ Nazarje. 

»Večino dneva prebijem v nazarski športni 
dvorani, saj se ukvarjam tudi s trenerstvom. 
Sem košarkarski trener in v Košarkarskem klu-
bu Nazarje delam že od same ustanovitve klu-
ba. Kot trener pomagam v Rokometnem klu-
bu Nazarje. Aktiven sem tudi pri nazarskih pla-
nincih, kjer kot planinski vodnik vodim planin-
sko šolo za učence na višji stopnji,« je povedal 
Jelšnik. Kot športni pedagog dela v Nazarjah 
že več kot 17 let, v tem času je imel priložnost 
spoznati številne talentirane športnike iz Zgor-
nje Savinjske doline. 

STROKOVNA EKIPA PREPRIČANA V USPEH 
PRIREDITVE

»Kvaliteta športa se je v zadnjem desetletju v 
naši dolini bistveno dvignila. Ne samo, da števil-
ni naši športniki nastopajo na najvišjem nivoju 
slovenskih tekmovanj, zastopajo tudi reprezen-

tance, nastopajo v tujih klubih, hodijo na največ-
ja mednarodna tekmovanja in s teh tekmovanj 
nosijo domov tudi kolajne,« je zaključil Jelšnik. 

Sogovornika sta se strinjala, da je sestava 
žirije korektna in da ne more biti dvoma o pra-
vičnosti opravljanja izbora. Navsezadnje bo o 
izbrancih še najbolj vplivalo glasovanje bralcev 
Savinjskih novic. 

Tekst in foto: Jože Miklavc

Primož Jelšnik

Rajko Pintar
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SRČKI V LEPI NJIVI

Ljudje najdejo v naravi številne ideje

Tri lesena srca z živim netreskom bodo spet 
»pognala« spomladi. (Foto: Jože Miklavc)

Na dvorišču Podrižnikove domačije, ki ga 
poslej ne bo več pred pragom sekala lokalna 
cesta proti Svetemu Križu, Belim Vodam in v 
osrčje Lepe Njive, smo odkrili še delujoči štepih 
za zalivanje vrta in rož. A tudi lepa mala korita 
za netresk, kjer je v obliki treh lesenih src še bi-
lo videti, koliko idej in lepote najdejo ljudje v na-
ravi. Najbrž iz trhlega debla stare hruške je nek-
do nažagal srčaste posodice in jih položil v ma-
li vrtiček ob »štirni«.

Jože Miklavc

MOZIRSKI GASILCI ORGANIZIRALI DOBRODELNI KONCERT

Tudi s pomočjo glasbe do nove gasilske
avtocisterne

Raper Trkaj je na odru mozirske športne dvorane 
premierno zapel z domačim bandom Up n' 

downs komad Vse je OK. 
(Foto: Benjamin Kanjir)

Visoko so poletele tudi pesmi Rečiških pobov, ki so bili nagrajeni z bučnim aplavzom. 
(Foto: Benjamin Kanjir)

Mozirski prostovoljni gasilci imajo v svoji ga-
raži avtocisterno iz leta 1991. Spričo starosti in s 
tem pogojenih tehničnih težav vozila so se v so-
delovanju z lokalno skupnostjo odločili, da do 
naslednjega leta v garažo pripeljejo sodobno, no-
vo vozilo. Ker je to velik finančni zalogaj, že več 
mesecev izvajajo različne akcije zbiranja denar-
ja. Ena izmed njih je bila organizacija dobrodel-
nega koncerta, ki je bil v Športni dvorani Mozirje.

ŠE ENKRAT VEČ ZDRUŽILI MOČI
Priprava dvorane je bila v njihovi lastni režiji 

in kar trlo se je mladih, ki so želeli pomagati. Ok-
rasitev dvorane so obogatili s časovnim trakom, 
na katerem so prikazali pot stare in postopke za 
pridobitev nove cisterne. V darilo so simbolično 
zavili novo vozilo, ki so jim ga vsaj malce z ude-
ležbo pomagali odviti vsi obiskovalci.

GLASBENIKI NAGRAJENI Z BUČNIMI 
APLAVZI

Na odru se je zvrstila vrsta glasbenih izvajal-
cev, ki so se odzvali gasilski prošnji na pomoč. 
Najprej so bili tu člani Godbe Zgornje Savinjske 
doline, ki ji dirigira Tomaž Podlesnik. Sledili so 
fantje klape Skala, ki so občinstvo zazibali z dal-
matinskih ritmih. Zagradiška dekleta iz Dua opa-
la so udarila dve domači, visoko pa so poletele 
tudi pesmi Rečiških pobov, ki so bili nagrajeni z 
bučnim aplavzom.

Ansambel Skrivnost so sestavljala štiri dekle-

ta, katerih glasovi odslej ne bodo več skrivnost. 
Z Rečice se je na vabilo mozirskih gasilcev od-
zvala tudi Saša Zamernik, ki je s svojim milim 
glasom dosegla vse kotičke dvorane. Sledili so 
domači fantje ansambla Golte, za njimi skupina 
Up n' downs, nato pa še delno domači ansam-
bel Šepet. Delno zato, ker je v ansamblu pevka 
Mozirjanka Lara Voler.

ZAZVENELA AVSENIKOVA 
GLASBA

Svojevrstno doživetje glasbe je obiskovalcem 
koncerta omogočil Rok Terkaj, bolj znan kot 
Trkaj. Pokazal je, kaj je človek sposoben ustvari-
ti z bogatim besednim zakladom in hitro vezavo 
besed. Zapel je tudi s skupino Up n' downs. Za 
konec ali, kot je dejal voditelj prireditve Dejan Iko-
vic, za »štaub cukr na kremšniti« so na oder sto-
pili člani Ansambla Saše Avsenika. S paleto za-
bavnih, domala ponarodelih skladb so zazibali 
obiskovalce v čase in glasbo njegovega dedka 
Slavka Avsenika.

HVALEŽNI VSEM, KI SO IN ŠE BODO 
POMAGALI

Gasilci so lahko s potekom dogodka zelo za-
dovoljni. Morda bi bili še bolj, če bi bilo polnih še 
več pripravljenih stolov v dvorani. Predsednik 
PGD Mozirje Roman Čretnik mlajši je izrazil ve-
liko hvaležnost vsem, ki so in še bodo pomagali 
gasilcem pri zbiranju denarja.

Benjamin Kanjir
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Oktobra
Pred 40 leti

PROMET V KRAJEVNIH SKUPNOSTIH
Po statističnih podatkih je največ ponesre-

čenih otrok in mladine na območju krajevne 
skupnosti, kjer otroci oziroma mladi prebiva-
jo. Zato si je treba prizadevati, da opravlja-
jo vodstva šol in vzgojno varstvenih ustanov 
prometno vzgojo otrok, kar je za šole sicer že 
obveza, vendar marsikje te vzgoje otroci niso 
deležni. Pomembne naloge imajo tudi šole v 
organiziranju pionirske prometne službe, ki 
mora skrbeti za varno prihajanje šolske mla-
dine čez ceste z gostejšim prometom itd. Raz-
lične oblike prometne vzgoje bi lahko uvedli 
tudi v šolah, ki že imajo celodnevno šolo.

Pred 30 leti

NEKAJ VEČ O NAŠI OBČINI
Naša občina meri 507 km2 in po zadnjih 

podatkih šteje 16.309 prebivalcev, kar pome-
ni, da živi 32 prebivalcev na km2. Torej sodi 
občina Mozirje po velikosti med največje ob-
čine v Sloveniji, po številu prebivalcev in nje-
ni naseljenosti pa je med zadnjimi. V gospo-
darstvu občine prevladujejo štiri panoge, kjer 
je tudi največje število zaposlenih delavcev, 
in sicer lesna industrija, gozdarstvo, tekstilna 
industrija in kmetijstvo. V teh delovnih orga-
nizacijah je v poprečju zaposlenih 2.866 de-
lavcev, kar predstavlja 78 odstotkov vseh za-
poslenih v gospodarstvu občine, 22 odstot-
kov pa odpade na elektro, kemično, kovinsko-
-predelovalno industrijo in gostinstvo. 

Pred 20 leti

OTVORITEV PRENOVLJENE 
SAMOSTANSKE KNJIŽNICE V NAZARJAH

Oktobra je bila v frančiškanskem samosta-
nu v Nazarjah slavnostna otvoritev prenovlje-
ne knjižnice. Knjižnico, ki v svojih nedrih va-
ruje okoli 5000 knjig, starejših od leta 1800, 
in okoli 5000 knjig, mlajših od leta 1800, je 
otvoril minister za kulturo dr. Janez Dular, 
blagoslovil pa generalni vikar, škof Jože Smej. 
Pred dvema letoma je gvardijan, p. Bernard 
Goličnik s prošnjo za pomoč pri obnovi knji-
žnice stopil do takratnega ministra za kultu-
ro Sergeja Pelhana. S trdnimi argumenti v ro-
kah in neizpodbitno vrednostjo in potrebo po 
obnovi je naletel na odobravanje in kulturni 
projekt obnove samostanske knjižnice se je 
pričel.

Pripravila Tatiana Golob

REGIJSKO SREČANJE PEVCEV LJUDSKIH PESMI IN GODCEV LJUDSKIH VIŽ

Vsi nastopajoči prejeli srebrna 
priznanja

V Rogatcu so med drugimi nastopili Štirje 
prijatelji iz Mozirja. (Foto: Simona Zadravec)

V Rogatcu so se na regijskem srečanju 
predstavili izbrani ljudski pevci in godci. Strokov-
ni selektor Miha Zupanc, ki je na območnem sre-
čanju v Lučah prisluhnil zbranim zasedbam, je 
ocenil, da regijski nivo dosegajo štiri nastopajo-
če skupine iz Zgornje Savinjske doline. Tako so v 
Rogatcu nastopili Štirje prijatelji iz Mozirja, Moš-
ki pevski zbor Raduha in Ljudski godci Društva 
upokojencev Luče. Regijski nivo sta dosegli tudi 
Robnikovi sestri, ki zaradi omejitve števila sku-
pin nista nastopili.

Nastopajoči so se predstavili z dvema pesmi-
ma. Vsi so prejeli srebrna priznanja, tudi Robni-
kovi sestri. Zupanc je vse štiri prejemnike srebr-
nega priznanja pohvalno ocenil, strokovni spre-
mljevalec Klemen Dovč pa bo strokovno oceno 
in izbrane udeležence državnega srečanja še 
sporočil.

Štefka Sem

BOHAČEV TOPLAR 

Gornjegrajski gobarji pripravili 
razstavo gob

Obiskovalcem so predstavili tudi zaščitene vrste 
gob, ki jih je v Sloveniji trenutno 42. 

Gobarsko društvo Ajdovec Gornji Grad, ki je 
pred kratkim praznovalo dvajseto obletnico de-
lovanja, je tretjo oktobrsko soboto na nazarski tr-
žnici pripravilo razstavo gob. Na njej so obisko-
valci lahko videli preko sto vrst užitnih in neužit-
nih gob.

Po besedah predsednika društva Ivana Fale-
ta želijo s prikazom ljudi seznaniti s čim več vr-
stami različnih gob ter jih s tem podučiti, katere 
so strupene, da se ne bi okužili. Ljudi osvešča-
jo o pravilni kulturi nabiranja gob, po kateri mo-
rajo gobe obvezno odrezati z nožem, jih v goz-
du očistiti in nositi v košarah. Obiskovalcem so 
predstavili še zaščitene vrste gob, ki jih je v Slo-
veniji trenutno 42 ter delili kulinarične nasvete o 
pripravi gob.

Letošnje leto ni najprimernejše za nabira-
nje gob, saj je v primerjavi s prejšnjimi leti dosti 
slabša rast. Kot je dejal Fale, strokovnjaki oce-
njuje, da je to posledica velikih temperaturnih 
razlik, ki se dnevno dogajajo med dnevom in 
nočjo.

Tekst in foto: Primož Vajdl
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ODPRTA VAJA KULTURNEGA DRUŠTVA BOČNA

Medse povabili nove člane, ki se bodo pridružili kateri od sekcij

Na odprti vaji so se zbrali člani moškega in ženskega pevskega zbora ter 
folklorni plesalci. (Foto: Štefka Sem)

Bočki kulturniki so organizira-
li odprto vajo, na kateri so se zbra-
li člani moškega in ženskega pev-
skega zbora ter folklorni plesal-
ci. Prišli so tudi novinci, ki se bodo 
pridružili kateri od sekcij. Dogodek 
je bil namenjen tudi tistim, ki jih je 
zanimalo, kaj kulturniki počnejo.

Najdaljšo tradicijo v Bočni ima 
moški pevski zbor, ki ga vodi Ma-
tjaž Železnik. Predstavil je zgo-
dovino zbora in njihov repertoar. 
Čeprav najraje prepevajo sloven-
ske ljudske in narodne pesmi, radi 
prepevajo tudi modernejše sklad-
be. Pevci so najprej zapeli pesem 
za »ogrevanje«, s katero po navadi 
pričnejo vaje, nato so ostalim pri-
sotnim zapeli nekaj pesmi.

Tudi ženski pevski zbor je pod 
vodstvom Jožeta Pustoslemška 
najprej ogrel svoje glasilke in po-
tem zapel nekaj pesmi. Pod vod-
stvom Železnika sta nato oba zbo-
ra združila moči ter odpela še eno 
skladbo.

Najmlajša sekcija bočkega kul-
turnega društva je folklorna skupi-
na, ki deluje štiri leta. Folkloristi so 
odplesali splet plesov, spremljala 
jih je mentorica Simona Drolc.

Zaključek srečanja je bil name-
njen druženju ob pogostitvi. Kot se 
za pevce in plesalce spodobi, je ve-
čer minil ob prepevanju in plesu, s 
čimer so prav gotovo navdušili no-
ve člane, da se jim pridružijo.

Štefka Sem

KULTURNO DRUŠTVO SLAP

Srečanje z branjem pesmi in pripravami na zbornik

Nevenka Brešar (desno) je predstavila nekaj svojih pesmi. (Foto: LM) 

Sredi meseca so se v Mozirju 
na literarnem večeru srečali člani 
društva Slap. Dogodka so se ude-
ležili v lepem številu, medse so po-
vabili tudi literarno gostjo iz Misli-
nja. 

Korošica Nevenka Brešar ne pe-
sni zelo dolgo, tej dejavnosti se in-
tenzivneje posveča zadnji dve leti. 
V tem času je v samozaložbi izda-
la dve manjši knjižici svojih pesmi, 
ki jih je predstavila prisotnim. Svo-
ja literarna snovanja zadnjega ča-
sa – večinoma pesmi – so prebirali 

tudi člani Slapa. Večer je mineval v 
sproščenem vzdušju. To je nagnilo 
gostjo Nevenko Brešar, da se je od-
ločila in kasneje zaprosila za član-
stvo v društvu, ki združuje literate 
ne samo iz Zgornje Savinjske doli-
ne, temveč tudi širše.

Predsednik Stanko Gašparič je 
opomnil člane, da svoja dela za 
novo knjigo zbirke Slap čim prej 
oddajo lektorici Polonci Kolenc Ozi-
mic, saj bodo knjigo izdali še pred 
koncem leta.

Marija Lebar

LIKOVNO DRUŠTVO MENGEŠ RAZSTAVLJA V GALERIJI NAZARJE

Predstavili zanimive kompozicije na temo jesen

Po besedah predsednice društva Leonide Goropevšek se je društvo vsa leta 
razvijalo in je danes aktivno ter prepoznavno v slovenskem merilu in širše.

Kulturno društvo Nazarje je v Ja-
kijevo hišo povabilo člane Likovne-
ga društva Mengeš, ki letos obe-
ležujejo 20 let delovanja. Predsta-
vljajo se z razstavo slik, ki nosi na-
slov Jesen. 

Slike so nastale po zgledu Giusep-
pa Arcimbolda, znanega italijanske-
ga slikarja iz 16. stoletja, ki je bil pre-
poznaven po ustvarjanju domiselnih 
portretov, v celoti sestavljenih iz pred-
metov, kot so sadje, zelenjava, rože … 
Slikar je naslikal postavitev teh pred-
metov tako, da je celoten nabor tvo-

ril prepoznavno podobo. Tudi čla-
ni gostujočega društva so vsak na 
svoj način sestavili takšno kompozi-
cijo. Drugi del razstave, skupinska sli-
ka pa je nastala kot skupek del posa-
meznih avtorjev z jesensko tematiko, 
ki deluje kot kolaž.

Razstavo je odprl župan Obči-
ne Nazarje Matej Pečovnik, ki je v 
nagovoru gostom kratko predsta-
vil občino, vse pa povabil k ogledu 
razstave, ki bo odprta še do 14. no-
vembra.

Tekst in foto: Barbara Rozoničnik
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DR. VESNA VUK GODINA V OSREDNJI KNJIŽNICI MOZIRJE

Ostro razmišljanje slovenske antropologinje o zablodah 
postsocializma

Dr. Vesna Vuk Godina je povedala je, da so vse 
postsocialistične družbe ob koncu socializma 

pričakovale hiter, neboleč razvoj v razvite 
kapitalistične družbe. (Foto: Tatiana Golob)

Energično, iskrivo in brez dlake na jeziku je dr. 
Vesna Vuk Godina, socialna in kulturna antropo-
loginja, v galerijskih prostorih Knjižnice Mozirje 
predstavila tematiko svoje zadnje knjige Zablo-
de postsocializma. Številni zbrani so z zanima-
njem prisluhnili njenemu razmišljanju o tem, za-
kaj je Slovenija zašla v gospodarsko ter eksis-
tenčno krizo. 

PRIČAKOVANJA SE NISO URESNIČILA
Tematika knjige, ki je pri založbi Beletrina 

izšla v letu 2014 in takoj sprožila tako pozitivne 
kot negativne odzive, je zelo obsežna. Avtorica 
je na predstavitvi izpostavila svoje razmišljanje 
v prvem delu knjige, kjer se posveča vprašanju, 
zakaj je postsocializem v resnici zabloda. 

Povedala je, da so vse postsocialistične druž-
be ob koncu socializma pričakovale hiter, nebo-
leč razvoj v razvite kapitalistične družbe. To je 
povzročilo začetno navdušenje, nanj pa so se 
vezala zelo visoka pričakovanja v vseh teh druž-
bah. Po mnenju Vesne Vuk Godina je bilo takšno 
razmišljanje logično, saj so bile nekdanje sociali-

tičnega sistema in s tem povezano spremembo 
ekonomskega sistema. Predpostavljalo se je, da 
bi v enem desetletju nekdanje socialistične druž-
be lahko postale napredne kapitalistične družbe. 
Problem pa je v tem, da ta pričakovanja v večini 
socialističnih družb niso uresničila. 

OPIS ANTROPOLOŠKEGA RAZVOJA 
SLOVENCEV

V drugem delu predavanja se je avtorica po-
svetila opisu antropološkega razvoja Slovencev 
od preteklosti do danes. Zbranim je predstavila 
posebno zgodovinsko družbeno tirnico, ki se je 
pri Slovencih izoblikovala skozi zgodovino, od 
uvedbe fevdalizma v 9. stoletju do danes. Opisa-
la je temeljne principe te tirnice, opozorila na lo-
gike razmišljanja, ki se jih Slovenci skozi vso to 
obdobje držimo in se nam danes spet ponavlja-
jo. Kritično je spregovorila o aktualni politični si-
tuaciji na Slovenskem, ob koncu svoje predstavi-
tve pa spodbudila zanimivo razpravo tudi s stra-
ni občinstva.

Tatiana Golob

RODOSLOVEC FRANC RETKO NA REČICI OB SAVINJI

Raziskal družinsko zgodovino in prišel do zanimivih ugotovitev 

Franc Retko je povedal, da je poročna knjiga le eden od dokumentov, kjer se lahko poiščejo podatki o 
sorodstvenih vezeh. (Foto: Marija Šukalo)

Kulturno-umetniško društvo Utrip je pripra-
vilo večer z rodoslovcem Francem Retkom. Ta 
je v Medgen borzi na Rečici ob Savinji pripravil 
predavanje o preučevanju družinskega porekla, 
raziskovanju družinske zgodovine ter uporabi 
pisnih in ustnih virov, ki služijo za pripravo dru-
žinskega drevesa. Da je raziskavo svojih korenin 
in sorodstvenih vezi za več kot dve stoletji nazaj 
predstavil prav na Rečici, ni naključje, svojo mla-
dost je namreč preživel na Suhi in v Vimpaslah.

BABICA ELIZABETA »KRIVEC« ZAČETKA 
RAZISKAVE

Pri raziskovanju je naletel na različne ovire, 
kot so vrsta pisave in težka berljivost dokumen-
tov. Njegov rod je živel v naši dolini, zato je veliko 
podatkov našel na matičnem uradu v Mozirju, v 
župnijskih arhivih in v Nadškofijskem arhivu Ma-
ribor. Sam je bil rojen v Krnici, na domačiji oče-
ta Franca Pančurja. Njegova mama Anica in ba-
bica Elizabeta sta izvirali s Planine nad Ljubnim 
ob Savinji. Slednja naj bi bila »krivec«, da se je lo-
til raziskave svojega izvora. Že kot otrok je bil ze-
lo zvedav in babica mu je pripovedovala zgod-
be o njegovih sorodnikih. Kot najstnik si vsega 
tega ni zapolnil niti zapisal. Ker se tovrstnega de-
la loteva vse več ljudi, jim svetuje, da naj si za-
pisujejo spomine pripovedovalcev, saj bodo ta-

ko lažje »osvetlili« kak dogodek oziroma poveza-
vo med določenimi skupinami ljudi, ki imajo so-
rodstvene vezi.

PROJEKT PLOD DELA IN RAZISKOVANJA DVEH 
DESETLETIJ

Ob zaključku predstavitve je Retko, ki je član 
velenjske rodoslovne skupine, izpostavil, da je 

njegov projekt plod skoraj dvajsetletnega načr-
tnega dela in raziskovanja različnih dokumen-
tov. Tako je podatke iskal v cerkvenih dokumen-
tih v naši dolini in v arhivih v Mariboru. Ob tem 
je prišel do zanimivih ugotovitev, kako je so-
rodstveno povezan z določenimi ljudmi v doli-
ni in širše.

Marija Šukalo

stične družbe v številnih pogledih svojega ustro-
ja zelo blizu zahodnim kapitalističnim družbam. 
Zato so socialistične družbe pričakovale moder-
nizacijo, tehnološki napredek, spremembo poli-
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EVROPSKA PRVAKINJA ZA LETO 2016 ŽE PO SLABIH ŠTIRIH LETIH PRVEGA TEKA NA DOLGE PROGE

Bernarda Zvir odtekla svoj največji paket ultra maratonov

Bernarda Zvir je prejela kristalni evropski pokal 
za prvo mesto med ultra maratonkami v sezoni 

2016. (Foto: Jože Miklavc)

Super tekačica na dolge proge Bernarda Zvir 
iz Šentjanža je v Schwabisch Gmundu 22. okto-
bra odtekla svoj letošnji četrti ultra maraton (50 
km). S še tremi ultra maratoni: aprila na Češkem 
(50 km), junija v Švici (100 km) in septembra 
v Sloveniji (celjski maraton do Logarske doline 
73 km), je dosegla skupno prvo mesto in osvoji-
la evropski, veliki kristalni pokal. To po naših po-
datkih doslej ni uspelo še nobenemu Slovencu 
ali Slovenki.

KRONAN USPEH 
Za osvojitev evropskega pokala v super 

maratonu so potrebni najmanj trije od šestih 
ultra maratonov, če je seštevek točk po pra-
vilih evropskega pokala dovolj velik. Zviro-
va je ne glede na že dosežen izjemen rezul-
tat tekla še četrti tek, ki je v izjemno napor-
nih razmerah z višinsko razliko kar 1.100 m, 
z 2. mestom v svoji starostni skupini, prine-
sel prestižno potrditev, da je v letu 2016 pos-
tala tudi najboljša evropska super maraton-
ka med ženskami v absolutni konkurenci. Ko-
likšen je ta uspeh, bo pokazal čas, a dejstva, 
da je Zvirova domov prinesla najvišjo lovori-
ko europokal, pove, da je to tudi njen največ-
ji uspeh doslej.

BERA USPEHOV PLOD »BLAGOVNE 
ZNAMKE ZVIR«

Ne gre le za trdo delo te »mladenke« pri 58 
letih, v igri so njeni geni, trdna volja, vsako-
dnevni treningi, skupno načrtovanje strategije 

nastopov in taktike vsakega teka posebej, pri 
čemer ji tudi v logistiki stoji ob strani partner 
Jože Zvir. Zasluge za številne nastope, opremo 
ter potovanja ima Bernardin največji sponzor 
Iztok Podkrižnik, skupaj s še nekaterimi. Denar-
ne nagrade, ki so namenjene včasih le najbolj-
šim, v tem športu niso velike, prav tako pa slo-
venska atletska scena nima veliko sredstev za 
spodbujanje tovrstnega športa izven nastopov 
za državno selekcijo.

LETOS BO TEKLA ŠE V 
VALENCIJI

Na Štajersko Koroškem pokalu je Zvirova ob 
seštevku šestnajstih tekov na dolge proge do-
segla 1. mesto za ženske v njeni starostni sku-
pini ter skupno 1. mesto v absolutni konkuren-
ci za ženske. Tako je sezona 2016 izpolnjena 
in z uspehi presežena, Zvirovo pa čaka 17. no-
vembra še potovanje v špansko Valencijo na le-
tošnji zadnji maraton (42 km). Tolikšni dosežki 
brez trenerja, brez fizioterapevta, psihologa ter 
druge strokovne pomoči so nedvomno življenj-
ski dosežek športnice, ki vstopa v tretje življenj-
sko obdobje z izjemno odločnostjo ter z »veliki-
mi« in hitrimi koraki. 

»Tekla bom, dokler me bodo nesle noge,« je 
dejala Bernarda že leto dni nazaj. To potrjuje 
po številnih uspešnih nastopih, kot na primer 
v lanskem letu tudi na ultra maratonu v New 
Yorku. 

Jože Miklavc

KOŠARKARSKI KLUB NAZARJE

Uspešno nadaljevanje sezone kljub porazu v pokalu

Izjava trenerja Mihe Čmera:
»Težko prigarana zmaga proti favoritu 

skupine, ki je bil lani v vrhu 3. lige, mi pa smo 
se borili za obstanek. Glede na to, da smo 
od lani zgubili pet igralcev in začeli sezono 
s tremi zmagami, lahko samo čestitam fan-
tom za zmago in gledalcem, ki so nas spod-
bujali. Upam, da bomo tako nadaljevali, 
čeprav bomo težko ostali neporaženi.«

Pretekli teden se je nadaljevala sezona za 
člansko ekipo Nazarij v pokalu Spar in prven-
stvu 3. SKL. V sredo, 26. oktobra, so v Krškem 
proti Posavju obranili 22 točk prednosti s prve 
tekme v Nazarjah. Že v soboto so doma igrali 
tekmo 3. kroga prvenstva in ostali neporaženi.

KLJUB PORAZU NAPREDOVALI V 3. KROG 
POKALA

Nazarski člani kljub napornemu urniku tekem 
uspešno igrajo tako v pokalu kot v prvenstvu. 
Prejšnji teden je bil še posebej naporen, saj so 
najprej v sredo v 2. krogu pokala Spar proti Po-
savju v Krškem branili zmago iz nazarske dvo-
rane (88:66). V Krškem so sicer morali priznati 
premoč Krčanom (78:65), vendar so se s skup-
nim rezultatom 153:144 uvrstili v 3. krog pokala, 
kjer jih čaka Bistrica. Prva tekma bo 15. novem-
bra v Nazarjah.

V PRVENSTVU SO ŠE VEDNO NEPORAŽENI
Tekmovalni ritem se je nadaljeval s sobotno 

tekmo v 3. krogu 3. SKL zahod. Tokrat so v do-
mači športni dvorani gostili Enos Jesenice. Tek-
ma je bila dramatična in atraktivna do konca. 
Nazarčani so tekmo začeli odločno in z rezulta-
tom 28:15 pokazali, da so lačni zmage. V nada-
ljevanju so lakoto po zmagi pokazali tudi Jese-
ničani in tekma je postala še bolj dinamična in 
atraktivna. 

V tretji četrtini so nazarski košarkarji vodili 
že z 61:45 in kazalo je, da je odpor Gorenjcev 
zlomljen, vendar se le-ti niso strinjali s tem. Tri 
minute pred koncem srečanja so se približa-
li na šest točk zaostanka, vendar so domači 
igralci na krilih navijačev našli odgovor in za-
beležili novo zmago (80:69). 

Pri Nazarčanih je strelsko izstopal Primož 
Bitenc z 22 doseženimi točkami, v zaključku 

tekme pa sta zadevala brata Blatnik.
Že jutri bodo grla navijačev na novem preiz-

kusu, saj v goste prihaja Gorenja vas. Tokratni 
nasprotnik je prvi zasledovalec Nazarčanov, ki 
so na vrhu skupine zahod s tremi zmagami. Go-
stje jim bodo poskusili prizadeti prvi letošnji po-
raz in s tem prevzeti vodstvo v skupini.

Roman Mežnar
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Kronika, Zahvale, Oglasi

IZ POLICIJSKE BELEŽNICE

Naročniki Savinjskih novic
imajo 15% POPUST pri objavah 

zahval in čestitk.

10 let … 
Stanku KORENJAKU 

… v spomin

Kako bi dihal rad, poslušal, gledal, 
sedel med vami, katero vmes povedal,
pa me tišči teptan nad mano grob preran. 
[O. Župančič] 

Anica, Ferdo in družini Bovha, Korenjak-Lalović

Tvoje srce je zastalo,
zvon v slovo ti je zapel,
misel nate bo ostala,
spomin za vedno bo živel!

ZAHVALA

Ana RAKUN
p. d. Rakunova mama iz Šentjanža

10. 2. 1930 - 20. 10. 2016

Iskreno se zahvaljujemo sosedom, sorodnikom in vsem, ki ste jo 
pospremili na njeni zadnji poti, ji izrekli spoštovanje, darovali cvetje, 
sveče, za svete maše ter za vse besede tolažbe. 

Iskrena hvala g. župniku Davidu Zagorcu za lepo opravljen obred, 
pevcem, govorniku in gasilcem PGD Grušovlje.

Žalujoči vsi njeni

• UKRADEL DENARNICO IN DENAR Z BANKOMATA
Rečica ob Savinji: 25. oktobra je neznani storilec iz odklenje-

nega vozila, parkiranega na pokopališču na Rečici ob Savinji, 
ukradel denarnico z dokumenti in bančnimi karticami. Na ban-
komatu v Mozirju je kmalu po tatvini opravil dva dviga gotovine.

• UKRADEL MOTORNI ŽAGI 
Radmirje: V noči na 26. oktober je neznani storilec v Radmirju 

iz gospodarskega poslopja ukradel motorni žagi. Kradljivca poli-
cisti iščejo in zbirajo obvestila o dogodku. 

• TRČIL V PROMETNO SIGNALIZACIJO
Mozirje: 26. oktobra ob 8.30 je v Mozirju voznik z osebnim vo-

zilom trčil v prometno signalizacijo. Posredovali so gasilci PGD 
Nazarje, ki so zavarovali kraj dogodka, odklopili akumulator na 
vozilu in odstranili vozilo s cestišča. Reševalci nujne medicinske 
pomoči so poškodovano osebo odpeljali v nadaljnjo oskrbo v 
celjsko bolnišnico.

• ZAGOREL PRALNI STROJ
Lepa Njiva: 30. oktobra ob 11.30 je v stanovanjskem objek-

tu v Lepi Njivi zaradi napake na električni napeljavi zagorel pral-
ni stroj. Gasilci PGD Mozirje so požar pogasili, stroj odnesli na 
prosto in prezračili prostore.
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Za razvedrilo

NAJBOLJŠI SOSED 
Ko se je predsednik zgornjesavinjskih kinologov Ferdinand Hro-

vat (desno) ob jubilejnem srečanju v Varpoljah zahvalil enemu naj-
boljšemu sosedu in sponzorju Mirku Strašku, direktorju KLS, je po-
motoma uporabil ime predhodnega podjetja Kovinarstvo. Strašek 
mu je ob krepkem stisku roke, čestitkah ter komplimentu za vzorno 
vodenje društva in urejen kinološki park dejal: »Mi smo že 20 let fir-
ma KLS, vi pa še ostanite 30 let tako deloven predsednik, pa naša 
podpora ne bo izostala!«

NAMESTO SOLZA KAPLJICE STEYERJA
Ob trgatvi Steyerjeve trtice v Mozirskem gaju niso ne vriskali ne 

peli, so ga pa spili en liter, da so solze pregnali. Car med mozirski-
mi priložnostnimi natakarji in prostovoljec Milan (levo), predstavnik 
sadjarjev Beričnikov Franc (v sredini) ter slikar tihožitij, grozdja lju-
bitelj, rojak iz dežele trte vinske, Jože Kramberger so se tolažili, da v 
prihodnje boljše bo. Ob kapljicah namiznega so sklenili, da se bodo 
ga pridelati še bolj trudili.

TRGATEV NELOČLJIVA Z VINSKO KAPLJICO
Ko je bilo 27 lepih grozdov trte modre kavčine v vinogradniškem 

vrtu v Mozirskem gaju z andohtjo potrganih in zloženih v občinski 
škaf, so se častni in povabljeni gostje lotili še duhovne in svinjsko 
dobre hrane. Brez pesmi in vinca na takšen praznik, kot je poznoje-
senska trgatev, pač ne gre. Svoje hišno vino, kolovraško frankinjo je 
točil mozirski trški viničar Mihael Fajfar, najprej prvemu sadjarju Loj-
zetu Plazniku, v vrsti pa sta bila še Jaka Presečnik (levo) in Danilo 
Mrevlje, oba že zagreta za zdravico in na koncu za odlično potico.

(Foto: JM)

(Foto: JM)

(Foto: JM)
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Križanka, Informacije

KUPON za brezplačni mali oglas do 10 besed v 45. številki SN

2016

Ime in priimek:

Naslov: 

Vsebina oglasa (do 10 besed):

Veter. postaja Mozirje, tel.: 5831-017, 5831-418, 839-02-20, 839-02-21.
Dežurni živinozdravnik je dosegljiv na tel.: 041-724-972.
Sprejem naročil in izdaja zdravil: delavnik: od 7. do 8.30 ure, nedelje, prazni-
ki: od 7. do 8. ure. Veterinarski higienik (konjaška služba), tel.: 545-10-31.
Ambulanta za male živali: od pon. do pet. od 7. do 12. ure in od 15. do 18. 
ure, sobota od 7. do 8.30 ure.

D e ž u r n e  s l u ž b e

VETERINARSKO DEŽURSTVO

ZDRAVSTVENO DEŽURSTVO
Dežurna služba je ob delavnikih od 20. ure zvečer do 7. ure zjutraj, ob so-
botah in nedeljah od 7. ure (sobota) do 7. ure (ponedeljek), enako velja tu-
di za državne praznike, v zdravstveni postaji Mozirje. V času dežurstva  so 
možni tudi zdravniški nasveti po telefonu 837-08-00.

DEŽURNA SLUŽBA ELEKTRO CELJE
Vse prijave okvar se javljajo direktno v Celje v center vodenja, od koder se 
nato napoti dežurni elektromonter na teren. 
(03) 42 01 000 (centrala)
(03) 42 01 180 (prijava napak na števcu) od 7. do 15. ure
(03) 42 01 240 (prijava napak na omrežju) 24 ur/dan

DEŽURNE SLUŽBE KOMUNALNIH PODJETIJ
Dežurna služba na javnih vodovodih na številki GSM 041 621 950.
Dežurni vzdrževalec Komunala d.o.o. Gornji Grad: 041-390-145.
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Petek,
4. november

ob 19.00. Športna dvorana Mozirje
Jubilejni koncert Darka Atelška z gosti

Sobota,
5. november

ob 9.00. Bohačev toplar - kmečka tržnica Nazarje
Martinovanje

ob 18.00. OŠ Ljubno ob Savinji
Odbojkarska tekma - KLS Ljubno : Črna

ob 19.00. Športna dvorana Nazarje
Košarkarska tekma - Nazarje : Gorenja vas (člani)

Nedelja,
6. november

ob 14.00. Športna dvorana Nazarje
Košarkarska tekma - Nazarje Input : Calcit 
Basketball (mladinci)

 Ponedeljek,
7. november

ob 15.00. CDM Rečica ob Savinji
Potep po okolici Rečice

Torek,
8. november

ob 10.00. CDM Rečica ob Savinji 
Dopoldanska čajanka

ob 18.00. Galerija Mozirje
Predavanje dr. Marte Svetina Veder Človek kot 
energetsko bitje

Sreda,
9. november

ob 17.00. CDM Rečica ob Savinji
Ura pravljic: Škržat in mravlje

ob 18.00. Knjižnica Gornji Grad
Ura pravljic: Prijatelj, kot si ti

Četrtek,
10. november

ob 16.00. Gasilski dom Mozirje
Predavanje Zdravljenje s čebeljimi pridelki in 
izdelki iz njih

ob 17.00. Knjižnica Mozirje
Ura pravljic: Lisjak in vran

ob 18.00. Kulturni dom Mozirje
Lutkovni abonma: Metuljček in metuljčica

ob 18.00. Knjižnica Nazarje
Ura pravljic: Prijatelj, kot si ti

ob 19.00. Glasbena šola Nazarje
Nastop učencev Glasbene šole Nazarje

ob 19.00. CDM Rečica ob Savinji
Skupina za žalujoče

Napovednik, Mali oglasi, Oglasi

Napovednik dogodkov

◊	KMETJE,	GOZDARJI
Gradimo gozdne vlake brez miniranja. Opravljamo tudi vsa 
ostala dela s strojno mehanizacijo ter kiper prevoze. Kvalite-
tno in poceni; Brlec Franc 041/606-376.
GP Brlec d.o.o., Krnica 50, 3334 Luče.

◊	LED	TELEVIZORJI,	TELEMACH		IN	TOTAL	TV	
PAKETI
- Prodaja in servis LED TELEVIZORJEV
- Naročila in montaža vseh TELEMACH  in TOTAL TV paketov. 
Gsm 041/688-094.

Elektroinstalacije in vzdrževanje elektro aparatov in naprav Miro Prašni-
kar s.p., Sp. Kraše 30, 3341 Šmartno ob Dreti.

◊	OBŽAGOVANJE	IN	PODIRANJE	DREVES
Pokličite na gsm 041/216-214.

Andrej Terglav s.p., Andraž nad Polzelo 96b.

◊	TOTAL	TV	AKCIJA
Izkoristite brezplačno namestitev sistema Total tv. Akcija traja 
do 31.12.2016. Pokličite 041 208 968.

Slavko Robnik s.p., Podvolovljek 29, 3334 Luče, pooblaščen zastopnik 
za TOTAL TV in TELEMACH.

◊	HIDRAVLIČNE	GIBLJIVE	CEVI
Izdelujemo hidravlične gibljive cevi s priključki za uporabo 
v kmetijstvu, gozdarstvu, industriji, za tovorna vozila ... Gsm 
041/354-505.

SVIP, Ivan Potočnik, Poljane 6, 3332 Rečica ob Savinji.

◊	AVTOVLEKA	BIDER
Nudimo prevoze karamboliranih, pokvarjenih in izrabljenih 
vozil, traktorjev in kmetijskih strojev ter gradbene mehaniza-
cije; gsm 041/689-504.

Bider Matej s.p. Nizka 2, 3332 Rečica ob Savinji.

◊	OGREVANJE	in	VODOVOD	
Kotli na biomaso, toplotne črpalke, solarni sistemi, adaptaci-
je kopalnic. Gsm 040/750-552.

Robert Bevc s.p., Bočna 21a, Gornji Grad.

ŽIVALI – PRODAM
Prodam prašiče, od 25 do 80 kg, 
in fižol češnjevec v zrnju; gsm 
041/445-315.
Prašiče, mesnate pasme za dopi-
tanje ali zakol z prevozom. Fišar; 
gsm 041/619-372.
Prodam breje telice, RJ in CK pa-
sme, ter bikce CK pasme; gsm 
031/501-250.
Prodam dva bikca, 160 in 180 kg, 
pasme rj/lim; gsm 041/783-422.
Prodam telico simentalko, breja, 
pašna, cena po dogovoru; tel. št. 
58-31-234 ali 031/296-424.
Prodam bikca čb, starega 7 dni; 
gsm 031/805-832.
Prodam telico čb, brejo 7,5 mese-
cev, pašno, električni odjemalec, 
silaže bider in molzni stroj vestfali-

ja; gsm 041/466-720.
Prodam telice čb, breje; gsm 
031/698-055.

ŽIVALI – KUPIM
Kupim krave in telice za zakol, pla-
čilo takoj; gsm 031/832-520.

DRUGO – KUPIM 
Kupim traktor za lastno uporabo, 
od lastnika; gsm 051/203-387.
Kupim krtino valovitka (125 x 110), 
visoki val; gsm 031/229-154.

DRUGO – PRODAM
Prodam motor za dvižna garažna 
vrata in mesarsko klado iz jeseno-
vega lesa; gsm 031/800-852.
Prodam odlično ohranjen pograd 
alples, ležišči, lučki; cena po dogo-

voru; gsm 051/ 625-441. 
Prodam repo za kisanje ali krmo; 
gsm 040/796-789.

DRUGO – PODARIM
Podarim kavč, velikosti 100 x 210 
cm; gsm 041/259-363.

VOZILA – PRODAM
Prodam mercedes ml 270 vdi, l. 

2002, ročni menjalnik, reduktor, 
metalno siv; gsm 051/420-006.

NEPREMIČNINE
Ugodno prodam 87 m2 veliko sta-
novanje v Mozirju; gsm 030/284-
699.
Poslovni prostor v centru Mozirja 
za različne dejavnosti oddam; gsm 
041/650-151.
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Oglasi




